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Brezpogojno izvajanj 
notranjih 

sanacijskih ukrepov
Na predzadnji seji UO podjetja, ob priliki ob

ravnave poročil za junij, je prišlo do zelo zanimive 
diskusije med člani organov upravljanja in pred
stavniki strokovnih služb.

Iz poročil je bilo razvidno, da so trenutno v 
našem podjetju zlasti pereči naslednji problemi: 
krediti za obratna sredstvo, Izvajanje notranjega 
sanacijskega načrta in nadaljnji status Zavoda. 
Glede statusa Zavoda bo potrebno še počakati, 
dokler komisija za statut ne predloži ustreznega 
gradiva.
' Generalni direktor in finančni direktor sta ome
nila, da se predloženi notranji sanacijski ukrepi ne 
izvajajo tako, kot bi se morali. Odgovorno vodilno 
osebje v tovarnah ne kaže tistega elana za izvaja
nje teh ukrepov, kot bi bil zaradi pomena ukrepov 
nujen. Oba. sta poudarila, da je to življenjsko važna 
naloga za naše podjetje in da ne moremo priti niti 
pred bančne organe niti pred ostale organe, če teh 
nalog ne bomo z vso doslednostjo izvršili. Finančni 
direktor je poudaril pomen teh ukrepov še s tem, 
da v kolikor se ne bodo izvajali, odklanja vsako 
odgovornost glede Sanacije podjetja, šele, če bomo 
ml znotraj podjetja izvršili vse sanacijske ukrepe, 
lahko pričakujemo pomoč od zunaj. Direktor na
bavnega Sektorja je omenil, da je situacija več kot 
dovolj resna, da pa odgovorne osebe v tovarnah 
ne jemljejo teh nalog tako, kot bi jih morale. Po
dal je konkreten predlog, da v primeru, če tovarna 
ne bo izvajala nalog, naj se ji prepove realizacijo 
nabavnih nalogov, to je nadaljnjo nabavo materiala. 
. Predsednik UO je omenil, da se je o tem že 
Večkrat na UO podjetja razpravljalo, da pa o teh 
problemih, tak predlog kot ga je podal direktor 
.nabavnega sektorja, še ni bil podan. Smatral Je, 
da je treba vsem odgovornim osebam, zlasti general
nemu direktorju in direktorjem tovarn, dati izredna 
pooblastila za izvedbo sanacijskega načrta. Proti 
'Osebam, ki ukrepov ne bi izvajale, bi bilo treba 
hajstrožje ukrepati. Moramo se zavedati, da je re- 
Stev našega podjetja v prvi vrsti pri nas samih!

Predsednik DS podjetja je poudaril, da so odgo
vornim osebam tako v podjetju kot v tovarnah že 
.po Statutu podana ustrezna pooblastila za ukrepa
nje. Nikakor ne smemo dopustiti razbitje našega 
podjetja, pa čeprav pod ceno rotacije. Generalni 
direktor mora ukrejpati proti vsem, ki nalog ne 
izpolnjujejo, jih klicati na odgovornost, pri tem 
pa bo od samoupravnih organov deležen vse pod
pore. Treba je strogo ukrepati, sentimentalnost je 
odveč.

.Generalni direktor je povedal, da se dobro za- 
veda, da je od izvršitve vseh teh ukrepov odvisen 
obstoj Iskre, ker v njem vidi določeno jamstvo za 
Jtspeh. V kolikor bo dobil ustrezne podatke, da 
se ti ukrepi ne izvajajo, bo neizprosno ukrepal 
proti odgovornim osebam.

Predsednik DS je poudaril, da o posameznih 
Stvareh predolgo razpravljamo in da se je  treba 
držati statutarnih določil! Sklepi glede ureditve sa- 
nacije so bili sprejeti, treba jih je le prek strokov
nih služb in sektorjev izpeljati. Odgovorni delavci 
morajo stvari organizirati in speljati, če pa to ne 
morejo in niso za to sposobni, lahko odstopijo. 
»Odgovornost je treba postaviti pred naše vodilne 
delavce. Zaradi nekaj ljudi, ki niso v stanju dela 
“Peljati, se ne bomo pogovarjali. Službe so zadol- 
“ ®e, da morajo delo opraviti, kako bo to narejeno, 
j® njihova stvari Prepričan sem,« je dejal predsed
nik DS, »da je toliko sile v podjetju, da bi to 
‘ahlco izvedli.«

(Dalje na 2. strani)

Na seji razširjenega kolegija so prisotni direktorji tovarn razpravljali o nujnih ukrepih 
glede na sanacijo finančnega položaja podjetja

Predvsem znižanje zalog in aktiviranj 
lastnih obratnih sredstev

Z razprave na razširjenem
kolegiju
Ljubljana, 9. avgusta — Na 

razširjenem kolegiju, ki ga 
je sklical generalni direktor, 
je obsegal dnevni red tri 
točke; pregled ukrepov nove' 
gospodarske reforme, : reba
lans investicijskega pláiia in 
razdelitev devizne kvote za 
drugo polletje.

Pri prvi točki je podal po
ročilo finančni direktor Loj- 

I ze Vidmar. »Za zdaj,« je de
jal, »še ni mogoče dokončno 
presoditi kako bodo novi go
spodarski ukrepi vplivali na
gospodarstvo  ̂ ISKRE. Refor
ma še ni zaključena, zato so 
sklepi še preuranjeni. |  Ne 
glede na to je naša poglavit
na — tako rekoč življenjska 
— skrb, da znižamo sedanje 
zaloge na postavljene norma
tive in tako aktiviramo last
na obratovalna * sredstva, 
hkrati pa ustvarimo pogoje 
za pridobitev sanacijskega 
kredita.«

V nadaljevanju poročila je 
nanizal tekoče probleme in 
bodoče naloge, med drugim 
načrtovanje novega gospo-.: 
darskega plana za 1.1966 in 
zaklitičil s pozivom k skraj
ni finančni disciplini in rea
lizaciji. dogovorjenih ukrepov.

Gen. direktor jé po tej točki 
poročal še o prvih izračunih 
sprostitve obresti na poslov-, 
ni sklad, davka na promet in 
prispevka iz dohodka. V pri
merjavi s povečanimi cena
mi el. energije, goriva, trans-- 
porta in zlasti povečanih oen. 
reprodukcijskega materiala 
in surovin podjetje ni prido
bilo ničesar,- ker se dohodki 
z izdatki'pokrivajo (še izgu
ba 50‘ milijonov). Kje najti 
dodatna sredstva za poveča
nje osebnih dohodkov pred
stavlja torej- za podjetje ve
lik problem.

V drugi točki dnevnega 
reda je poročal šef investi
cijske gradnje ing. Gašper 
Muha. Glede na zahtevo 
Splošne gospodarske banke

je podjetje napravilo reba
lans investicijskega plana. 
Posebna komisija inženirjev 
strokovnjakov je pregledala 
dosedanjo investicijsko de
javnost in plan izgradnje 
podjetja ter v zaključku po
polnoma soglašala s predlogi, 
obsegu ih .nadaljevanju del, 
hkrati pa dodala predlog za 
povišanje kvote!

V tretji in zadnji točki, 
dnevnega reda je poročal di
rektor uvoza Vlado Sodin. 
Prisotni so dobili načrt raz
deljenih deviznih Sredstev za 
prvo polletje in hkrati na
črt .porazdelitve lanskoletnih 
dolgov. Zaradi. le-teh ho 
podjetje primorano 'izvoziti 
do konca leta še za eno mili
jardo dinarjev izdelkov.

V razgibani razpravi, ki je

sledila pravzaprav ob vsaki 
točki dnevnega reda, so raz
pravljali prisotni o ukrepih 
drugih podjetij v zvezi z go
spodarsko reformo, o opu
stitvi : proizvodnje nekaterih 
naših izdelkoy, nenormalnem 
dotoku gotovih izdelkov na 
skladišča PSO, zlasti v zadnjih 
dnevih vsakega meseca, pre
velikih zalogah elektronk Za 
radijske sprejemnike v Se
žani, o odnosih ZZA — to
varne in drugem.

Ob koncu je gen. direktor 
podjetja objavil, da So da 
nadaljnjega ukinjeni vsi- do
pusti' vodilnih Uslužbencev 
tovarn in podjetja, ker so 
potrebni skrajni napori za 
realizacijo ukrepov glede na 
sanacijo podjetja.

Marjan Kralj

0 informirano
Zadnje čase, ko je »Iskra« 

zašla v precejšnje (finančne) 
težave in, ko so nekateri mi
slili, da ima take težave samo 
»Iskra«, je bilo na vseh 
koncih in krajih slišati, da 
je naš kolektiv vse premalo 
seznanjen z vso problemati
ko, ki zadeva podjetje. Pri 
tem so kritike v precejšnji 
meri letele na naše glasilo, 
ki je bilo predmet razprave 
na vseh mogočih forumih in 
na vseh mogočih nivojih. 
Nekateri, .vodilni delavci so 
zastavljali belo vprašanja: 
»Ali je časopis »Iskra« od
igral svoja informiranja ko
lektiva ali ne?!« Kako jo je 
odigral, sodite sami, vendar 
smatram, da časopis ni na
menjen sebi, temveč je ča
sopis, »Iskra« samo sredstvo, 
prek katerega nekdo, ki ima 
kolektivu kaj povedati, to 
tudi pove. In kdo Je bolj 
poklican, da kolektivu prvi 
pove, kar ga najbolj zanima 
— naš današnji in jutrišnji 
dan — kot tisti, ki kaj ve. In 
če ugotavljamo, da je kolek

tiv o nekaterih - stvareh slabo 
ali premalo informiran, me
nim, da ni toliko krivda na 
časopisu kot na ljudeh, ki so 
jim problemi znani in jasne 
poti, ki peljejo k želeni re
šitvi, k zaželenemu cilju. 
Res je, da je o mnogih stva
reh laže govoriti, kot o njih 
pisati, kajti izgovor jena bese
da je eno,- napisana drugo. 
Vse pa izgleda tako, da se 
pri nas veliko ljudi drži ge
sla: govor je srebro, molk je 
zlato!

Vso to problematiko okoli 
obveščanja kolektiva o naj
važnejši problematiki podjet
ja, tovarne, obrata in delov-f 
ne enote, v kateri nekdo dela, 
so obravnavali tako sindikat 
kot tudi organi upravljanja 
podjetja in izdali nalog or
ganizacijski službi podjetja, 
da izda ustrezno organizacij
sko navodilo vsem tovarnam 
in enotam skupnih služb, 
kako naj organizirajo obve
ščanje kolektiva poleg obve
ščanja prek časopisa »Iskra«.

(Dalje na 6. strani)



K članku: »Nalijmo si v čaše čistega vina« Naš razgovor
članek »Nalijmo si v čaše 

čistega vina« je izzvenel tako, 
kot da celotni potek obrav
nave predloga tovarne avto- 
izdelkov iz Nove Gorice ni 
bil pri samoupravnih orga
nih podjetja obravnavan z 
vso skrbjo in da čelo ni bila 
dana realna 'možnost presoj*; 
članom DS podjetja. Sma
tram, da je tak prikaz pisca 
tendenciozen in ne povsem 
dobronameren.

Takoj, ko sem.prejel vpra
šanje članov DS podjetja 
Nova Gorica, sem ga posre
doval sekretarju podjetja z 
naročilom, da je potrebno 
vprašanje skrbno proučiti, 
preveriti podatke in gradivo 
z vprašanjem posredovati 
UO podjetja v razpravo. To 
je bilo tudi storjeno. Na sa
mem zasedanju DS podjetja
16. VII. 1965. je bilo to vpra
šanje vključeno v obravnavo 
gospodarskega plana k po
glavju »osebni dohodki«.čla
nom i DS je bilo omenjeno 
vprašanje prečitario, podan je 
bil predlog UO, od strokovne 
sliižbe pa so bili prikazani 
podatki, na. osnovi katerih 
je UO dal predloge DS pod
jetja. Na taki osnovi se je 
pričela. diskusija članov DS, 
tako iz Nove Gorice in dru
gih tovarn. Razprava ni bila 
ravno kratka, pač pa dovolj 
demokratična iri razumljiva, 
da je. bil sprejet tudi dokon
čen sklep.

Demonstrativno zapuščanje 
seje DS podjetja, kot so sto
rili člani DS podjetja iz Nove 
Gorice, gotovo ne prispeva k 
reševanju in urejanju notra
njih odnosov, kot težav, v 
katerih se danes nahaja naše 
podjetje. Ta .gesta gotovo ni 
odraz zrelosti in odgovorno
sti ki so jo kot člani DS 
prevzeli, niti se ne more 
opravičiti z nerazpoloženjem 
kolektiva. Kdo ustvarja tako 
razpoloženje! Ali ne prav isti 
člani? Polemiko in tudi raz
lična stališča smatram kot 
nujnost, < za potrebno pa 
smatram, da je v velikem' 
podjetju potreben določen 
odnos, predvsem pa discipli
na. V samovolji, neodgovor
nosti in anarhiji (ki je žal ni 
malo!), rie smemo iskati re
šitve,'
/ Samoupravni organi pod

jetja se trudijo, da svoje

delo usmerijo v načelno po
litiko, ki jo izvajajo prek 
vsakoletnega gospodarskega 
plana z načrtovanjem okvir
jev, ki je za združeno podjet
je kot je ISKRA oz. vsako 
veliko podjetje — nujna.

Samoupravni organi pod
jetja so pred začetkom go
spodarskega plana sprejeli 
sklep, da se z gospodarskim 
planom OD dvignejo največ 
20% nasproti OD v letu 1964, 
in to na osnovi ekonomskih 
možnosti vsake enote pose
bej. Drugi bistveni sklep je 
bil takle;- število zaposlenih 
se ne sme dvigniti nad po
vprečje ’v letu 1964. Ni dvo
ma, da so imeli ti sklepi _ 
svojo osnovo in nujnost v 
načrtovanju poslovne politi- 
ke -̂ še posebno,', če te gleda
mo s sedanjega stanja pod
jetja in uprave.

škoda, ker nimamo tudi 
take moči in  vitalnosti, da bi.

začeli z vso ostrino polemi
zirati, ukrepati in tudi izva
jati ob problemih večje pro
duktivnosti, zmanjšanja po
slovnih stroškov, jačanja 
osebne odgovornosti in disci
pline in to na vseh nivojih: 
uprave, skupnih služb, pro
izvodnih enot in tovarn! Te
žav bi imeli gotovo manj, 
ker bi bil dohodek večji.

Za realno presojo in pri
merjavo je bilo že dovolj na
pisanega v dveh številkari. na
šega glasila. S tem pisanjem 
nimam namena odpirati na
daljnje polemike, želim ¿a 
poudariti, da je nujno treba, 
spoštovati sklepe samouprav
nih organov podjetja, spreje
te pravilnike in statut, nji
hove spremembe pa izvajati 
po določilih, ki jih ti doku
menti predpisujejo.

Predsednik DS podjetja: 
Ivo štembergar,

Vprašuje UREDNIŠTVO, odgovarja direktor tovarne ra
dijskih sprejemnikov tov. VLADIMIR LOGAR.

V Pržanu deset 
odstotna akontacija
Na 6. seji UO tovarne za 

elektroniko in avtomatiko 
Pržan so se člani UO sezna
nili s poročilom o finančni 
polletni realizaciji, ki bistve
no ne odstopa od petmeseč
ne izvršitve. Izračun na fak
turirano proizvodnjo izkazu
je 50,8 % na postavljeni plan.

S finančnim poročilom še 
je UO strinjal, hkrati pa za
hteval, da vsi sklepi, sprejeti 
na prejšnjih sejah v zvezi iz
vršitve finančnega plana, še 
nadalje ostanejo. v veljavi. 
Poseben, poudarek naj velja 
uskladitvi . proporca med 
osebnimi dohodki in skladi. 
Ker je 'stanje gotovih izdel
kov zaskrbljujoče, je UO za
dolžil upravo tovarne,' da 
najde skopaj s PSO možnost 
zmanjšanja istih.

Finančni plan za II. poli. 
1965 je izdelan ob upošteva
nju novih' 'določil v gospo
darstvu ter zajema količinsko 
asortiman, postavljen z let
nim planom. VTzračunu čred

nosti je upoštevano zmanjša
nje prodaje gramofonov na 
domačem tržišču z istočas-

Brezpogojno Izvajanje notranjih 
sanacijskih ukrepov

(Nadaljevanje s 1. strani)
Generalni direktor je omenil, da bo proti vsem 

tistim, ki se sklepov ne bodo držah, majstrožj« 
ukrepal!

Na podlagi razprave, je bil dodatno k sanacij
skim ukrepom sprejet še sklep, da 'se pooblašča 
finančni sektor in nabavna organizacija, da ustavita 
sprovedbo vseh nabavnih nalogov v tistih tovarnah, 
ki vezave obratnih Sredstev niso zmanjšale po pla
nu, ki je določen s sanacijskim načrtom podjetja.

Vse kaže, da še problematika glede izvedbe , sa
nacijskih ukrepov na UO,podjetja obravnava z vso 
ostrino v namenu, da se naše podjetje čimprej 
pripelje , iz teh težav. Pričakovati je, da se bo 
proti vsem odgovornim osebam, ki teh nalog ne 
bodo izpolnile, ukrepalo z vso ostrino, To je tudi 
V sedanjih časih nujno, ker le dosledno izvajanje.  ̂
sklepov samoupravnih organov, zlasti v zvezi z novo 
gospodarsko reformo, lahko pripelje naše -podjetje, 
boljšim časom nasproti. P. G

nim povečanjem izvoza. Ker 
pa izvozne cene, ki so nižje 
od cen na domačem tržišču, 
rušijo razmerje med osebni
mi dohodki in skladi, razlike 
v sedanjem stanju ne bodo 
mogli sanji kriti, pač pa bodo 
zahtevali od samoupravnih 
organov ¡podjetja, da se uve
ljavijo načela statuta po 
členu 35 in 69.

Grobi izračun za drugo pol
letje kaže, da finančna sred
stva, ki ostanejo tovarni po 
novi gospodarski reformi 
(ukinitev prispevka na do
hodke, ukinitev prometnega 
davka na proizvodnjo, obre
sti na poslovni sklad) komaj 
zadoščajo za pokritje zviša
nih materialnih stroškov in 
uslug, zato ne ostaja finanč
nih sredstev za predlagano 
povišanje osebnih dohodkov 
(od 12 do 15%). Šestodstot- 
no znižanje obdavčitve OD 
sicer dopušča 10% povišanje 
neto OD. vendarle v prime
ru, če ima tovarna za to 
potrebna sredstva. Ta sred
stva pa bi se dobila z boljšo 
organizacijo dela ipd. in s 
sprovedbo priznanja pokritja 
negativne razlike, ustvarjene j 
z izvozom.

Z ozirom na plan in z upo
števanjem fakturirane reali
zacije je bil UO mnenja, da 
se za julij lahko izplačajo po 
pravilniku le 95 % osebni 
dohodki. Zaradi 6% znižanja 
obdavčitve OD in ker obsta
ja upanje, da "bodo dipbiH 
odobreno' pokrit je negativne - 
razlike, ustvarjene ž ! izvo
zom, je upravni odbor spre
jel sklep/i"-da se za mesec 
julij osebni' dohodki izplača
jo v višini 95% in lO-% akon
tacijo oz. skupaj'105 %.

Dopisujte 
v Iskro!

VPRAŠANJE: Kako gle
date na poslovno izgubo 
iz preteklih tet, ki naj bi' 
jo tovarna, kljub obstoje
čim težavam, krila iz svo
jih ustvarjenih sredstev?

ODGOVOR: Tako naši sa
moupravni organi, kakor tudi 
politične organizacije v to- 
varnij se iz obj,ektivriih raz
logov ne morejo strinjati s 
sklepom upravnega odbora 
podjetja, po káterem' bi mo
rala aaaša tovarna kriti nekaj 
nad polovico poslovne izgu
be, nastale v letu 1963 in 
1964 y tovarni za elektroniko 
in avtomatiko na Pržanu.

Koč vemo, je bila naša to
varna do 1, januarja 1965, ko 
se je, po sklepu DS podjetja 
osamosvojila, obrat tovarne 
v Pižanu. Ob osamosvojitvi 
bi morali delovnemu kolekti
vu tovariie zagotoviti osnov
ne ¡ekonomske pogoje in po
trebna sredstva za normalno 
poslovanje. Menim, da ob 
tem risi - osnovni pogoji za 
obstoj Samostojne tovarne 
RA le niso bili dani, čeprav 
sé je delovni kolektiv zave
dal, da bo moral vložiti vse 
svoje napore v to, da bo 
obdržal v interesu celotnega 
podjetja, proizvodnjo radij
skih sprejemnikov in ustva
ril; pogoje za rentabilno po
slovanje. c

Z realizacijo sklepa UO 
podjetja , o kritju poslovne 
izgube izUet 1963 in 1964 me- 
nim, da bi bila pod pogoji, 
ki jih navaja ta sklep, krše
na1 nácela Temeljnega zakona 
o podjetjih in bi bilo vpra
šanje] kritja nastale poslovne 
izgube treba reševati na dru
gačni] osnovi.

VPRAŠANJE: V čem je 
glavna krivda, za nastanek 
omenjene poslovne izgube 
v preteklih dveh letih?

ODGOVOR: Nastali izgubi 
zlašti [ botrujejo politika de- 
presiramh prodajnih cen v 
ISKRI, in IE Niš, ki so osta
le • nespremenjene vse od 
leta 1959 jn so prav zato one
mogočale formiranje sredstev 
za • enostavno reprodukcijo. 
Če je bilo v  interesu podjetja, 
to, da se konkurenci one
mogoči akurrfulacija s povi
ševanjem' oen RA, tedaj bi 
tudi podjetje moralo najti 
možnosti za pokrivanje po
slovne izgube, rie pa le-to 
naprtiti zgolj kolektivu v Se
žani, ki je do osamosvojitve 
še najmanj lahko vplival na 
poslovno politiko. Dokler je 
bila RA proizvodnja visoko 
akumulativna,; so bila ustvar
jena sredstva usmerjana v 
izgradnjo] novih proizvodnih 
zmogljivosti v tovarni, naj-- 
manj od tega pa je lahko ko
ristil tedanji obrat v Sežrini. 
Kolektiv =se danes opravičeno 
vprašuje, kje je (Jel ákumu- 
lacije,- ki jo je v preteklih 
letih pomagal ustvarjati sami 
Negativni finančni rezultat v 
Sežani je  v precej šn j i meri" 
tudi ' i posledica previsokih 
prodajnih ..cén. za. sestavne 
dele 'in usluge drugih .enot 
ISKRE, zlasti obratov »Avto
matike« in tovarne elementov 
za elektroniko. Prodajne'cene 
znotraj podjetja bi bilo po
trebno ustrezno regulirati za

druga proizvodna področja'
VPRAŠANJE: Menite, da 

nosi ' delovni kolektiv v 
Sežani, potem najmanjši 
del krivde za poslovno 
izgubo?

ODGOVOR: To vsekakor, 
saj ta izguba ni rezultat niz* 
ke produktivnosti ali slabe 
etonoduke j>wIovanja. Naša 
produktivnost je v teh letih 
rasla,-vendar pa kljub vsem 
prizadevanjem ni mogla od
tehtati posledic depresiranih 
cen RA sprejemnikov in dru
gih okoliščin, ki so povzro
čile današnje' stanje na tem 
področju.

VPRAŠANJE: So jnprda 
preskromna vlaganja tudi 
po svoje kriva- nastalim 
težavam? j

ODGOVOR: Prav gotovo, 
saj teto- vlaganj do lani prav
zaprav niti ni bilo in ima 
naš delavec še danes na raz
polago veliko- manjša sred
stva za delo, kot npr. v ra
dijski proizvodnji El Niš, 
Pri nas v ISKRI pa radij-" 
ska proizvodnja tudi nikoli 
ni bila deležna potrebnega 
razumevanja. Imamo tudi 
najnižje osebne dohodke v 
podjetju, saj je naše po
vprečje do letošnjega maja 
znašalo - komaj 32.000 di
narjev.

VPRAŠANJE: Kako pa 
je s financiranjem servis
ne dejavnosti za radijske 
sprejemnike?

ODGOVOR: Lani so ti stro
ški presegli 66 milijonov in 
jih je v celoti morala po
kriti naša tovarna, čeprav je 
bil delež teh’ izdatkov tudi 
na strani naših dobaviteljev 
—- tovarne.v Pržanu (25%) 
iri tovarne elementov (15%)- 
Tudi ni krivda našega kolek
tiva, če vztraja PSO na glo
bokem znižanju cen določe
ni količini aparatov, ki jih 
doslej ]ni mogla prodati. ,

VPRAŠANJE: Po vsem! 
tem tovarna' v Sežani, ne 
more pokriti po sklepu 
UO podjetja določenega; 
deleža .nastale poslovne 
izgube’

ODGOVOR: Pri sedanjih 
pogojih poslovanja, iri glede 
na sorazmerno minimalen 
delež nase krivde, tovarna v 
Sežani res ni v stanju kriti 
te izgube. Plačilo te poslov
ne izgube bi za nas praktič
no pomenilo likvidacijo- to- 
vrstne proizvodnje, kar pa_bi 
tudi za samo Sežano, kjer 
je tovarna največja gospo
darska organizacija, pome
nilo liud udarec. S ten t  
zveži smo prosili tudi DS 
podjetja, naj še enkrat pro
uči sklep 'UO in odloči . tako- 
da bo to vprašanje objektiv
no rešeno.

VPRAŠANJE: Kako pa 
' je s sanacijo položaja to
varne' v prihodnje? 

ODGOVOR: O tem bi kaj 
konkretnejšega danes še tež
ko rekel. Prav .te dni pa 
o vsem ■ tem razpravljajo sa
moupravni organipodjetja, 
in sicer na-osnovi gradiva, ki 
ga je pripravil , programski 
sektor. Delovni kolektiv V
.Sežani u p a  in . upravičene 
pričakuje;, da bodo te raz' 
prave rodile -zaželene sadove.



Iz Elektromehanike

Sklep DS: 12,8 odstotna akontacija za julij

Proizvodnja uporov v Šentjerneju je precej mehanizira
na. Delavka Fani Lampe tiska upore na traku

Interni devizni obračun
Sekcija ekonomistov »Is

kre«, ki se je sestala na svo
jem tretjem' rednem meseč
nem strokovnem sestanku, 
je obravnavala kot osnovno 
točko dnevnega reda sistem 
internega deviznega obra
čuna.

Potreba po internem deviz
nem obračunu.-se,¿j e pokazala 
kot nujna, saj nastopa'na. re
laciji uvoz—izvoz v okviru 
-podjetja med posameznimi 
proizvodnimi enotami nešte
to problemov, ki ne delujejo 
stimulativno na izvoz in ne 
destimulirajo ' do zadostne 
mere tivoza, kar je v sedanji 
fazi sbmofinanciranja uvoza 
nujno potrebno.

Sistem internega deviznega 
obračuna bi imel za izhodi-; 
šče najnižje neto »prodajne 
cene na domačem tržišča in 
bi deloval tako, da bi vsaka 
proizvodna enota pri reali
zaciji izvoza dobila proti

vrednost blaga, plačanega s 
novprečno vrednostjo dolar
ja v ISKRI. Prav tako pa bi 
pri uvozu z isto povprečno 
vrednostjo dolarja plačevala 
vrednost uvoza. S- tem siste
mom obračuna bi bila dose
žena pravilnejša delitev do
hodka med proizvodnimi 
enotami podjetja in dosežen 
potreben poudarek za Stimu
lacijo izvoza. Za tak sistem 
obračuna pa bi bilo potreb
no, da gospodarski plan do
loči plan izvoza in 'fiksira 
maksimalno vrednost’ do
larja.

Sistem internega deviznega 
obračuna je bil na sestanku 
sekcije prediskutiraii: in je le 
prispevek k „rešitvi tega važ
nega problema, ki ga mora 
naše' podjetje čimprej rešiti 
in s tem omogočiti vsem 
proizvodnim erfotam, da naj
dejo svojo rentabilnost in se 
vključijo v mednarpdrio deli
tev dela.

Na zadpjem zasedanju DS 
»Elektromehanike« v Kranju 
sta bili obravnavani dve toč
ki dnevnega reda, in to: in
formacija o položaju tovarne 
z ozirom na novo gospodar
sko reformo in izplačilo 
akontacij .za mesec juilij.

Direktor ing. Danilo Dolgan 
ni govoril o novi reformi v 
širino, ker smo to več ali 
manj brali v dnevnem časo
pisju, pač pa je podrobno 
analiziral stanje kranjske to
varne v tem obdobju, iz top
ni ačen ja je bilo razvidno, da 
je nova reforma tovarne raz
lično. prizadela. Vsekakor je 
nova vrednost dolarja in 
način obračunavanj a izenačil 
•uvoz dn izvoz/ kar tega do 
sedaj ni bilo. Predelovalna 
industrija, med katero spada 
tudi »Iskra«, bo v novi gospo
darski reformi morala napeti 
vse šile, da bo lahko kos go
spodarskim nalogam. . Med 
pasivnč postavke vsekakor 
spadajo višje cene nekaterih 
surovin, polizdelkov, uslug 
ipd., med . pozitivne pa uki- 

jujen prispevek iz dohodka in 
medfazni prometni davek. Če 
računamo, da se bo v po
vprečju i  dvignila' tudi cena 
reprodukcijskega materiala 
in električne energije, trans
porta itd. za skoraj 23 %. in. 
da cene našim izdei-kom ne 
moremo povečevati (razen 
nekaterih vrst ' rotacijskih 
strojev), ? tedaj je jasno, da 
ne ostane dosti razpoložlji
vega denarja ža dvig osebnih 
dohodkov, čeprav se je živ
ljenjski standard poslabšal. 
»Po skrbni analizi so stro
kovne službe izračunale «̂ je 
dejal tov. direktor, »da lahko 
izplačamo akontacijo za me
sec julij le za 12,8% na me
sečne OD po faktorju reali
zacije plana oz. bolj razum
ljivo: izplačano bo okoli 
100% OD, to se pravi, ? sko
raj isti dohodki, ki smo jih 
prejemali pred zniževanim 
OD zaradi neizpolnjevanja 
letnega -plana... proj^vpcjnje 

v (posledica pomanjkanja re
produkcijskega materiala in 
finančnih j sredstev in ne na
zadnje fndi lastnih slabosti).

član DS Pavel Rink je sta
vil naslednje vprašanje: »Vsi 
Vemo, da je DS predčasno že 
dal določene naloge za ukre
pe, ki naj bi privedli do iz
boljšanja stanja tovarne. Že
lel bi vedeti, ali se ti sklepi 
že sprovajajo in ali so že 
vidni kakšni rezultati?«

Odgovor direktorja je bil 
takle: »Ukrepi ’„so v teku. 
Razumljivo je, da se v nagli
ci ne da dosti napraviti. Na 
kratko povedano pa je stvar 
naslednja: izvajamo speciali

zacijo proizvodnje, v delu jo 
nov pregled rentabilnosti iz* 
delkdv (kaj se izplača in kaj 
ne), analiziramo stanje in 
možnosti prodaje naših ar
tiklov po novi gospodarski 
reformi. Tu ne bo kompro
misov; kar se izplača bomo 
delali, vse drugo bomo mo
tali opustiti.
! Neurejeno planiranje je 

problem, ki ga bo čimprej 
treba odpraviti. Smo na od
ločni poti, ker ne moremo 

(Dalje na 6. strani)

Nadaljevanje polemike:

Kaj menijo samoupravni organi 
o tekočem razvoju

Zadnje čase samoupravni organi čedalje več govorijo o 
tem, naj W aplikativni razvoj priključili tovarnam. Ured
ništvo je na to vprašanje dobilo od predsednikov DS posa
meznih tovarn zanimive odgovore, ki jih v celoti posre
dujemo- ftašim bralcem.
ODGOVOR DS TOVARNE 
USMERNIŠKIH NAPRAV 
— NOVO MESTO: 
Priključitev tekočega' raz

voja k tovarnam je nujno 
potrebna, saj vemo, da se le 
na tli način hitro odstranju
jejo problemi, ki* so reden 
pojav pri osvajanju nove 
proizvodnje. Samoupravni or
gani so zato že 1964. leta po
trdili dve delovni mesti v 
okviru kontrole za sprem
ljanje tekočega razvoja.

Za sedanji način poslova
nja med ZZA in tovarno nam 
zadostujeta dve delovni me
sti. V kolikor pa se poslo
vanje spremeni, se število 
delovnih mest spremeni z 
razmejitvijo dela. Za dve de
lovni mesti ta prostor ima
mo, za več pa še nismo raz
mišljali in razpravljali. Pri
pominjamo, da je pred pri
ključitvijo nujno potrebno 
točno? razmejiti naloge ZZA 
in tekočega razvoja.

DS TOVARNE 
ELEKTRIČNIH 
INSTRUMENTOV 
V OTOČAH
Po proučitvi sodelovanja z 

ZZA sektor 1-302 Smo kljub 
dosedanjemu dobremu sode
lovanju prišli do naslednjih 
zaMjučkov:

Delo v preteklih letiih j-e 
pokazalo, da je  potrebno iz
vršiti priključitev razvoja k 
tovarna, zato „smatram, da.bi 
moral bili'tekoči razvoj v ce
loti prenešen v. tovarno, pri 
čemer bi dosegih boljše So
delovanje s  tehnološko' grupo

in s  poskusno proizvodnjo, 
skratka — dosegli bi večjo 
operativnost 'in poenostavili 
finančno poslovanje.

V sklopu ZZA pa naj bi 
ostale službe bazičnega raz
voja, standardizacije, raziska
va materialov, osnovna a li 
princiipaina tehnologija, obli
kovanje itd.

Za realizacijo predloga pa 
je  potrebno napraviti tem e-. 

.J-jitb študijo,. M. mora .poleg 
ostalega rešiti vprašanje pro
storov, problematiko ’ kadrov 

; in  potrebna finančna Sredstva 
ža izvršitev preselitve.4 1'

Značaj, pomen in vpliv oštevilčenja na skupinsko 
tehnologijo in rentabilno proizvodnjo

- X  sedanjem času, ko se tehnika vedno hitreje razvija, 
postaja problematično tudi vprašanje klasifikacije načrtov. 
Namesto, da se posveti čim več. pozornosti klasifikaciji, 
se jo skoraj v večini podjetij zapostavlja' in omalovažuje, 
kar ima slabe posledice za rentabilno proizvodnjo. Marsi
kdo se ne zaveda kaj nudi pravilno izvedena klasifikacija, 
ker se ne poglobi v samo organizacijo »podjetja, da bi 
ugotovil kje so slabe točke, zato teh nedostatkov tudi 
ne vidi. Te se lahko z uporabo novega sistema tudi zmanj
šajo ali celo odstranijo. Kakšna je razlika- med starim 
in novim sistemom oz. prednosti no-vega sistema še  v 
nadaljnjem podrobneje obravnava po posameznih od
delkih.

Prodno preidemo na anali- delke oz. elemente za vgrad- 
kakšne koristi ,-nam da njo, sestave, dele in standar- 

PfavUna klasifikacija, poda- dizirane dele. V sistemu se 
jamo kratek „opis novega si- ločijo navedeni proizvodi 
stema. Kot je znano, izdeiu- med seboj s številko na pr- 
Je podjetje ISKRA razne iz- vem mestu. Ker se pa za-

kami. Gradnja sistema je 
prepuščena samim konstruk
torjem. " ‘ ; |  HH

— številka -dela je glavna 
številka, tako" za evidenco 
kot proizvodnjo in- obračun. 
V glavnem “j b’progresivna š 

hteva od - - številčenja, da prvipi karakterističnim me
nam da vse potrebne podat- Stom. Izjemo tvorijo Samo 
ke, bodo dobili načrti 2 oz, številke izdelka in izdelka za 
troje oštevilčenj, in sicer: vgradnjo oz. elementa,- pri

— Številko načrta, ki služi ^katerih so prva tri mesta si- 
konstrukterjem pri njihovem štematična in pomenijo na 
razvojnem delu do predaje prvem mestu, da je to izde- 
načrtov v klasifikacijo in kla- lek ali izdelek za vgradnjo, 
sifikačiji za pravilno oštevil- drugo in tretje mesto pa 
čenje in izpolnjevanje ko- pove  ̂ v katero skupino iz- 
spvnic. Te številke zgubijo delka spada nek izdelek, 
s  končanim oštevilčenjem Skupine izdelkov niso veza- 
načrtov; za evidenco in pro- ne na panogo, ki bi povzro- 
izvodnjb vsako veljavo in čala same težave pri delitvi 
služijo izključno samo še podjetij po panogah. Na tar 
konstruktorjem za njihovo način dela neka tovarna. lah- 
intemo evidenco. Na načrte ko po panogah, izdelke pa iz 
se vpisuje številka načrta v različnih skupin, kar ima za 
glavo v levi del spodnje posledico, da so tovarne in 
rubrike z majhnimi števil- razvoj ločene in ne vezane

ena na drugo v pogledu pro
izvodnega plana tovarn. Šte
vilka dela, kot je že poudar
jeno, je glavna, zato' se tudi 
vodi vsa* evidenca načrtov po 
tej številki. -

Oštevilčenje standardnih 
delov „v glavnem ni progre
sivno;, ker vsebuje številka 
dela šifro .standarda in teko
čo številko fiela tega stan
darda, poleg tega se pa do
daja številki še' številčno 
oznako za material in „povr
šinsko obdelavo, da je mož
no na 'podlagi strojnega sor
tiranja izvršiti potrebne ana
lize.

— Koda nastopa kot tretja 
številka in služi izključno v 
pomoč odd. za klasifikacijo, 
tipizaciji, tehnologom in 
planskemu oddelku. S kodo 
označujemo oz." sortiramo 
vse dele po enakih oblikah 
in dimenzijah. Na ta .način 
se načrti, če jih vlagamo



Iz Pržana

Poslovili so se od nas Proizvodnja Elektromehanike v juliju
Pred dnevi smo se na 

Pržann poslovili od petih 
članov našega kolektiva, ki 
odhajajo v zasluženi pokoja 
Tokrat odhajajo: Marija Ba
lažič, Stanka Božovičar, Ka
tarina Mercina, Jožica Gmaj- 
nar ih tovariš Alojz Mervar, 

Vsi tovariši so bili- dolgo
letni delavci naše tovarne. 
Najdaljšo službeno dobo ima' 
tov. Stanka Božovičar, ki je 
delala na Pržanu 13 let, v 
ISKRI pa 10 let, za kar ji 
iskreno

Da nas bodo ohranili, v 
prijetnem spominu, jim je 
izvršni odbor sindikata prh 
redil v obratni menzi zaku
sko in jih obdaril s skrohini- 
mi darili,- Od upokojencev 
sta se poslovila direktor in 
vodja ., proizvodnje tovarne, 
ki sta. jim v nadaljnjem živ
ljenju, zaželela vse najboljše, 
tem željam pa se tokrat pri- 
družuje celotni kolektiv to
varne.

K.R.

Kljuib prizadevanju tudi v 
mesecu juliju ni bila doseže
na po mesečnem planu pred
videna vrednost proizvodnje, 
čeprav je bila z ozirom na 
letne mesece razmeroma niz
ka. V tem mesecu bj morali 
doseči vsaj po planu pred
videno letno povprečje. Ni 
mogoče trditi, da delavci v 
proizvodnji nišo • bili priza
devni, vendar so težave to
likšne, da boljšega rezultata 
ni bilo mogoče doseči.

PROIZVODNJA V JULIJU 
EE Prolzv.

¡g jg g  ' . % ■
Mont. rot, strojev 88,9
Montaža števcev 88,3
Stikala 53,5
Kinnakustika 120,5
Obrat tel. naprav 76,7
Lipnica 19,4
Deli avtomatike 120,8
Stalne proizv. usluge 131,4 
Občasne usluge 38,8

Dolgoletni in vestni delavci »Avtomatike« Pržan, ki so 
odšli v zasluženi pokoj (od desne): Jožica Gmajnar, Stan
ka Božovičar, Alojz Mervar, Katarina Mercina, Marija 
Balažič

MONTAŽA ROTACIJSKIH 
STROJEV je imela največji 
izpad zaradi Uz, motorja, ker 
smo prepozno prejeli sestav
ne dele od kooperanta, poleg 
tega pa so bili tudi zelo sla
be kvalitete. Za EVŠ 1-3 še 
vedno nismo prejeli embala
že. Namesto EVS 13 in 15 
smo montirali ročne brusilne 
stroje.

MONTAŽA ŠTEVCEV je 
imela glavni izpad zaradi 
dvotarifnega števca, ker je 
Lipnica dobavila v juliju pre
malo dvptarifnih številčni- 
kov. Izpad je nastal tudi na 
trifaznih števcih, ki jih ima
mo v , montaži nekaj tisoč 
kosov, so pa večinoma brez, 
magnetov. Težave v montaži 
povzroča tudi prenizko števi
lo- kontrolorjev od urada za. 
mere, ki niso v stanju pre
gledati vse količine. Težave 
imamo tudi zaradi pomanj
kanja aluminijaste pločevine, 
ki je povzročila več krajših 

-zastojev.
KONTAKTOR še vedno ni 

prejel sestavnih delov iz uvo
za. Izdelki, sestavljeni iz uvo
ženih delov, še vedno pred

stavljajo velik del' proizvod
nje te enote. Težili smo, da 
bi izdelali več izdelkov, ki 
niso vezani na uvoz, vendar 
zaradi težav v delavnici pla
stičnih mas ta zamisel v juli
ju ni uspela. Končno je le 
urejeno, da bo le en delavec 
posluževal dva stroja, ni pa 
še rešeno vprašanje raziglje- 
nja, kjer je treba preiti iz 
dosedanjega načina na stroj
no razigljanje.

KINOAKUSTIKA je v juli
ju dosegla večjo realizacijo, 
ker je bilo odposlanih 10 kom. 
registrafonov, 6 kom. pa je v 
montaži še ostalo, ker se je 
prodaja šele sredi meseca 
spomnila,1 da morajo biti 
opremljeni s pokrovi, proti 
koncu meseca pa prišla za
hteva, da jih je treba pre
delati .v napetost 24 V. Pri 
projektorju za normalni film 
nam nabava skoraj vedno 
prepozno nabavi polizdelke 
za bobne, za projektor ozke
ga filma, pa je po izjavi na
bave, nerešljiv problem kon
denzator ,5 uF. Pri ojačeval- 
nih napravah nabava nika
kor ni v stanju preskrbeti 
elektrolitov, poleg tega pa 
predstavlja hud problem tudi 
ostali radio material, pred
vsem unori in helenski stavki.

TELEFONIJA se še ni ure
dila in nastopajo poleg po
manjkanja materiala večkrat 
tudi težave zaradi' -slabega 
planiranja ' in premajhnega. 
sodelovanja -posameznih oseb 
v GPPP telefonije z ostalimi

oddelki tovarne. Telefonski 
aparat je -imel , zastoj zaradi', 
pomanjkanja embalaže, skoz- 
nikov,- številčnice, aluminija-. 
ste pločevine in pločevine za 
membrane. Telefonskih vlož
kov ni - bilo mogoče izdelati, 
ker ni bilo pločevine za mem
brane. V juliju so bile Izde
lane večje količine ploščatih 
relejev za izvoz, ni pa i bilo 
mogoče izdelati celotne ko
ličine, ker niso prispele kon
taktne zakovice iz uvoza. Pri 
centralah 4/30, so zmanjkali 
pozivno signalni strojčki, za 
centrale 20/200 pa . nimamo- 
več omar. Proizvodnja cen
tral s koordinatnimi stikal- 
niki je skoraj stala, saj že 
dlje časa nismo, mogli mon
tirati koordinatnega stikalni- 
ka zaradi pomanjkanja smer
nih igel in tuljavnikov. Hud. 
problem predstavlja tudi po
manjkanje: 20-polnih spojnic. 
Za koračni sistem čakamo že: 
mesec dni na bimetal, zastoj! 
pa je povzročilo tudi orodje 
za kontaktne segmente.

V LIPNICI je težišče dela 
še vedno na dvotarifnem 
številčniku, pri katerem so 
bile končno le odpravljene, 
težave in ni več nobene ovi
re, da količine ne bi hitreje' 
naraščale. Mikrofonski vložek 
in rele za dvotarifni številč- 
nik se že izdeluje v Kranju, 
števcev pogovora pa še ni 
mogoče montirati, ker še 
vedno nimamo materiala za 
kolute. ■ .

(Dalje na fr. strani)

Nanj nadurnega dela
Čeprav proizvodne naloge 

morda terjajo določeno šte
vilo nadur, je upravni odbor 
v tovarni električnih apara
tov začel ,z- resnim omejeva
njem nadurnega dela. V me
secu aprilu je bilo na primer 
opravljenih' še 7.152 nadur, 
njihovo število pa je v maju 
padlo na 4.421, medtem ko 
je UO za junij odobril še 
manjšo kvoto nadur.

Namesto nadurnega dela so 
v tovarni začeli glede na po

trebe uvajati akordno delo in 
taKo je bilo v zadnjem času 
opravljenega. že nekaj, nad 
1.000 nadur za delo po akor
du, ki je nedvomno prinesel 
večje delovne učinke. Prizadê  
vajo pa si v tovarni še na
dalje zmanjšati število nadut 
kar bo gotovo vplivalo na 
znižanje poslovnih stroškov, 
glede na akordno delo pa 
hkrati prineslo boljše proiz
vodne rezultate. •

po tekočih številkah, avto
matično sortirajo. Pri po
stavljanju kod pa obstaja v 
pogledu karakteristike same 
kode razlika, in sicer med 
deli, sestavi na eni strani in 
izdelki za vgradnjo na drugi 
Strahi. Deli kot že omenjeno 
so karakterizirani z obliko 
in dimenzijo, medtem ko so 
izdelki za vgradnjo oziroma, 
elementi karakterizirani s 
karakteristikami posameznih 
elementov.
- Pravilno oštevilčenje ima 

za posledico v oddelkih pod
jetja naslednje pridobitve:

— V konstrukciji se naha
ja arhiv, urejen po izdelkih, 
in arhiv po kodah oz. ena
kih oblikah. Konstrukter 
tako zlahka, vidi, če že obsta
ja enak ali sličen ded. če ob
staja, uporabi njegovo šte
vilko in risanje načrta odpa- 
■4c. V kolikor uporablja ali 
izdeluje tak del še druga to

varna, se poveže s konstruk
torjem določene konstrukcije 
zaradi izvedbe spremembe 
tudi pri drugem izdelku. Na 
ta način se število načrtov 
nepotrebno ne povečuje in se 
ustvarja osnova za bodočo 
specializiramo proizvodnjo.

— V oddelku za klasifika
cijo je urejen arhiv po ko
dah. Poleg knjige oštevilče
nja se vodi kartoteko pri
padnosti, kartoteko spre
memb in kartoteko delov 
enakih oblik. Iz kartoteke 
oblik Se vidi takoj, koliko se 
je že -nabralo oblikovno ena
kih delov im ali ima smisel, 
da se dajo ti deli tipizirati 
oz standardizirati. Poleg tega 
konstruktor vidi iz načrtov, 
ali je možno, da se 2 ali 3 
načrti nadomestijo z enim, s 
čimer se ta del vnaprej izde
luje samo v eni večji seriji, 
istočasno se pa zmanjša tudi 
število serij. Vse tako zbrane

podatke dostavi konstruktor 
oddelku za tipizacijo v na
daljnjo obdelavo.

Oštevilčenje, če je central
no, onemogoči pojavo dveh 
ali treh načrtov in številk 
delov za enaki del in tudi 
2 ali 3 različnih nazivov. Kot 
tipičen primer nam služi 
analiza načrtov za tuljke npr. 
pri 321 načrtih za tuljke se 
je pojavilo 29 različnih nazi
vov, ki so označevali lege 
tuljke, namensko uporabo, 
oblikovnost itd. če pa upo
števamo, da se lahko uporabi 
ena in ista tuljka pri večih 
sestavih ali izdelkih in da 
ima fuljka kot preje omenje
no nepravilen naziv, ta naziv 
ne bo mogel več veljati za 
enako tuljko, ki se bo upo
rabila v drugem izdelku in 
potrebna je sprememba. Za
radi tega je potrebno, da se 
uvede enotno imenovanje 
delov in da se ti nazivi tudi

obvezno uporabljajo. V kakš
ne namerne služi, ali je to 
spodnja ali zgornja tuljka, 
kakšno lego ima, ni važno! 
Vsak del ima svojo številko 
dela, ki predstavlja njegovo 
ime in je s tem tudi odstra
njena vsaka bojazen o mož
ni bodoči problematiki, ki bi 
lahko nastala.

Tudi pri imenovanju ma
teriala se nahajajo nepopol
ni, točni in netočni nazivi ali 
kratke oznake ali pa so bili 
načrti sploh brez navedbe 
materiala. Taka situacija nuj
no zahteva ostro, kontrolo 
načrtov, da se. odpravijo vse 
pomanjkljivosti in napake, 
ki pri nadaljnjem delu delo 
samo zavirajo.

— Naloga na področju ti
pizacije (še ne obstaja) bi 
bila, da tipizira vse mogoče 
materiale; in vse dele, za ka
tere, je  dobil podatke od od
delka za klasifikacijo. Pri

standardiziranih delih bi mo
ral določiti katere dimenzije 
so pri nekem standardu tipi
zirane in jih je treba prven
stveno uporabljati. Nadalje 
bi moral preverjati načrte, 
če se dajo deli enakih oblik 
uporabiti tudi tam, kjer že 
obstaja oblikovno enak del z 
malimi dimenzijskimi razli
kami. Rezultati dela tega od
delka bi se poznali v nasled
njih smereh:

— odpadlo bi risanje na
črtov tipiziranih delov

— število načrtov delci 
enakih oblik z malimi di-. 
menzijšfcuni razlikami bi se 
zmanjšalo, s tem tudi števi
lo majhnih serij

—■ posamezne serije bi s e  

močno povečale
— število orodja bi s e  

zmanjšalo, ker bi se lahko 
delalo na enem mestu i® 
verjetno dolgo časa nepretr
goma na enem ali večih stro-



Prijeten dopust v Poreču
»Tovariš Igor, ker boste 

prav gotovo pisali o letova
nju v Poreču, napišite .. 
me je nagovorila neka mlada 
mamica z drobižem okoli se
be. Čeprav sem zanikal, da 
bom sploh kaj pisal, sem se 
le spravil k pisanju, da pač 
obdržim »renomč«, pa tudi 
z letošnjega letovanja nisem 
v časopisu šg zasledil nobe
nega prispevka. Torej Poreč.

Iskra, oz. Počitniška skup
nost, »Iskra«, ima v. Poreču 
svoj dom, ki pa zdaleka ni
ma tistih kapacitet, ki bi za
doščale za vse,- ki želijo leto
vati: v- Poreču? Zato je najela 
dodatne prostore iii sicer je 
vzela v najem internat Sred
nje poljoprivredne škole, ki 
stoji okoli 10 minut stran od 
našega doma. To pa je tudi 
edina nevšečnost in to samo 
za matere (družine) z mali
mi obroki, Če šo razporejeni 
v internat, kajti dom je le 
dom. Ko sem se vrnil, sem 
v Počitniški skupnosti pove
dal to pripombo, naj bi dru
žine z malimi otroki vedno 
dodelili v dom, pa so mi to 
zadevo pojasnili takole: iz 
prijavnic' ni razvidno, da bo 

• nekdo vzel s seboj na mor
je - še prav majhne otroke 
(1—2 leti), ker se prijavnica 
glasi le na število otrok pod 
12 let. Na drugi strani pa da 
je v internatu precej večji 
mir kot v domu, oz. pred do
mom, ko vse noči nenehno 
vozijo avtomobili in prepeva
jo sladko »ginjeni« in vinsko 
navdahnjeni bratci iz vseh 
mogočih dežel sveta. To je 
Pa tudi res, kajti sam sem 
bil s svojo družino v domu, 
in če ne bi bil utrjenih živ
cev od vseh mogočih »sun
itov« ter drugega živciranja 
v Iskri in okoli Iskre, res da 
ne bi mogel spatiTako pa je 
kar šlo. V kolikor je bilo spa
nja-le premalo, sem bil pa 
kar sam kriv (in druščina, ki 
te zapelje), a mi ni prav nič 
žal. Kmalu bi se tudi se
dajle zapeljal in vam začel 
pripovedovati, da se dobi do
bro vino »čez ulico« po 200.— 
ločim ga v gostilnah in bife
jih točijo po 350.—, da sem 
precej stikal naokoli in tudi

po otoku ljubavi — Sv. Ni
koli, da bi kje (pa če tudi 
samo od daleč) staknil kake 
nudiste — a nič od vsega te
ga, vendar o tem ne bi zdaj
le pisal. Torej dom!

Dom stoji v mestu, tik 
južne obale morja (36 kora
kov je do morja, kdor je-pa 
Večji, jih bo naredil, nekaj, 
manj). Med morjem in do
mom je glavna prometna žila 
(cesta), na kateri promet mi
ruje samo opoldne, ko ima 
vsakdo pač samo željo, da 
čimprej sede za lepo pogr
njeno mizo k obedu. Prehra
na' V domu je okusna ih za
dostna, 'najhujšim jedcem pa- 
postrežejo - tudi z dodatno 
porcijo. Osebje doma je pri
dno, ustrežljivo ih prijazno 
ter se po Svojih močeh tru
di ’ napraviti naše letovanje 
čim prijetnejše.'- Seveda pa 
morajo k temu svoj delež 
.dodati letovalci šarili. Sitni 
nergači,, pikolovci in drugi 
taki ljudje, ki imajo proble
me že sami s seboj, naj pa 
ostanejo raje doma. V domu 
lahko dobite tudi cigarete, 
osvežujoče in žgane pijače 
ter kavico. Deset m inut' peš 
hoje je do borovega gozda, 
kjer, je plaža. Vsakih 15 mi
nut pelje motorni čoln na. 
otok Sv. Nikola, kjer so po
leg plaže-tudi nočna zabavi
šča; Enako je s Piavo la
guno, kjer je nastalo prav
cato turistično mesto — jf in 
čeprav nimamo nikoli pre
več denarja, je ta kraj vre
dno vsaj' pogledati, če Že za 
kaj več nismo finančno spo
sobni. _

Tudi Poreč sam je zelo za
nimivo mesto. Ima bogato 
zgodovinsko dediščino. Ker 
večina naših letovalcev tega 
ne ve, bi bilo morda koristno 
za vsako izmeno enkrat or
ganizirati ogled mesta pod 
strokovnim vodstvom (v po
vezavi s turističnim društvom 
v Poreču). Posebno, če kak 
dan ni preveč primeren za 
kopanje, bi bil ogled mesta 
umesten. Sicer pa ne bi ni
komur | škodovalo, če si kar 
sam ogleda muzej in pa ba
ziliko zgrajeno v V. stoletju

(Nadaljevanje na 8. strani)

Naš počitniški dom v Pore£u(kaže ga puščica) je tako kot lani tudi letos med najbolj 
zasedenimi

Kako deluje služba za dokumentacijo
Ob integraciji samostojnih 

tovarn v današnjo' Iskro, so 
bili vsi, v tovarnah obstoje
či oddelki za dokumentacijo 
združeni v centralno službo 
dokumentacije ža celotno 
podjetje, pod okriljem sploš
no tehničnega sektorja v 
ZZA., Ta služba se danes deli 
na dva dela in sicer na in- 
iorniativho dokumentacijo jn 
na tehnično dokumentacijo z 
reprografsko službo.

Služba informativne doku
mentacije je organizirana ta
ko, da je glavna knjižnica v 
službi za dokumentacijo pri 
STS ZZA, v posamezni to
varni pa so le manjše, pri
ročne knjižnice. Centralni 
fond knjig obsega okrog
15.000 knjig, revij in drage 
tehnične literature, kakor tu
di prospektov in ' katalogov.

Strokovnjaki v zavodu ka
kor tudi v tovarnah redno 
prejemajo »Bilten«, v kate
rem ta služba objavlja poro
čila o novih strokovnih pu
blikacijah, tehniških člankih, 
prospektih in standardih iz 
vsega sveta. Prav tako pa je 
organizirano stalno kroženje 
novih tujih in domačih stro
kovnih revij po oddelkih za
voda za avtomatizacijo in to

varnah podjetja* pri čemer 
se lahko naši strokovnjaki 
sproti seznanjajo z novost
mi s tehničnih področij.

Vedno bolj se uveljavlja 
pri tem načelo, da je mno
go bolj ekonomično, še zla
sti v današnjem, ža devize 
kritičnem obdobju, strokov
no literatufo kupovati v nuj
nem obsegu in j.o nato s 
centralnega mesta , posredo
vati vsem tistim v podjetju 
in ZZA, ki jim.^a literatura 
koristi pri njihovem vsako
dnevnem delu. S- tem prak
tično onemogoča tal služba, 
da bi v posameznih oddelkih 
naročali preveč izvodov tuje 
strokovne literature in' za to 
zapravljali dragocena S deviz
na sredstva, posebno ne, ker 
je v celoti' pravzaprav; do
kaj ozek krog strokovnjakov, 
ki jim je. pregled nad tujo 
literaturo zares potreben.

Služba informativne doku
mentacije je v dosedanjem 
svojem delovanju nedvomno 
dosegla zadovoljive rezultate, 
le-ti pa 'bi bili lahko vidnej
ši, če bi ji odločujoči činitelji 
pripisovali več pomena in ji 
tudi z razumevanjem omo
gočili boljše pogoje za delo. 
S svojo dobro in kontinuira

no informacijo na primer pre
prečuje nekdaj tako pogost 
primer, da se raeka.tSri naši ; 
Strokovnjaki ukvarjajo z raz
vojem določene naloge, katero 
pa šo drugje že razvili in ob
staja zanjo popolna informa
cija z vsemi tehniškimi po
datki. •

Ne bo odveč še podatek, 
da ima služba ža informativ
no dokumentacijo danes re
gistriranih; že nad 300.000 po
datkov g g  člankih z raznih 
tehničnih področij,g kar na
šim strokovnim delavcem ne
dvomno pomeni veliko po
moč pri njihovem .delti. Drug 
uspeh te službe pa je v tem, 
da je pravzaprav v soraz
merno kratkem času uspela? 
urediti_ po enotnih načelih 
celotni razpoložljivi fond, 
kar; ni bila majhna naloga 
spričo tega, da je bila po in
tegraciji dediščina teh ma
terialov iz posamezne tovarne 
urejena po svoje. Nadalje so 
tu še lepo urejene kartoteke 
in indeksi, kakor tudi števil
ni inozemski referatni bilte
ni, kar vse omogoča službi, 
da tekoče posreduje najno- 
vejše dosežke v znanosti in 
tehniki, z vsega sveta.

(Dalje na 6. strani)

Jdi z malenkostnimi spre
membami ali preureditvami;

— količina izmeta bi ob
čutno padla;

~  material bi se lahko na
ročal v večjih količinah in če
& se del izdeloval v eni to- 
vami, bi odpadle tudi zaloge 
y drugih tovarnah, kar bi 
*welo za posledico manjša 
obratna sredstva.

Navedeno naj se smatra 
«>t baza za nadaljnje delo, 

bo vodilo sicer polagoma 
Weg reševanja drugih -pro
blemov do pozitivnih rezul- 
tatov,

Tipizacija vodi evidenco o 
tipiziranih delih v obliki 
!®Jige, ki jo dobijo vsi za- 

teresirani oddelki in se jo 
P°, ugotovitvi novih listov 
ipiziranega materiala kom 

Plelira;.
Tehnološki oddelek bo 

el kopije načrtov ure; eno 
po kodah, zato da ho imel

dele enakih oblik skupaj in 
na podlagi teh lahko določal 
stroje .z racionalno proizvod
njo. Poleg tega tudi kontro
lira, če ni mogoče uporabiti 
že nek obstoječi del. če bi 
bile potrebne spremembe, jih 
tudi javlja, ali zahteva po 
potrebi. Pri tehnologu je 
važno vprašanje kakšno oro
dje in koliko ga bo naročil 
in na koliko mestih se bo 
del izdeloval. V tem smislu 
je koristno, da obstaja nek 
centralni tehnološki oddelek, 
ki bi obravnaval vsa tehnolo
ška proizvodna vprašanja za 
celo podjetje in delal v 
smeri proizvodnje na enem 
mestu (specializirane proiz
vodnje) ne pa, da se izdelu
jejo razni deli v več tovar
nah, kar ima za posledico 
izdajo več naročil za manjše 
količine materiala, večje šte
vilo enakih orodij, večji iz
met in verjetno tudi manj

kvalitetno izdelavo,-. Poleg 
tega pa nastane še'vprašanje 
ali imajo posamezne' tovarne 
za te dele odgovarjajoče 
stroje, ali pa izdelujejo dele 
na drugih manj primernih 
strojih, na katerih je proiz
vodnja tudi dražja. Polje dela 
tehnologa je ogromno in zato 
morajo - tudi imeti tehnologi 
zadostno izbrazbo in dovolj- 
no prakso, da stalno upošte
vajo vse , navedeno in. s tem 
doprinašajo k rentabilni pro
izvodnji.

— Planski oddelek bo imel 
pri tako oštevilčenih načrtih 
in prilagojenih tehnoloških 
postopkih tudi mnogo lažje 
delo, ker bo lahko obreme
njeval posamezne stroje ali 
več strojev z izdelavo enega 
dela za dalj časa ali pa celo 
za vse leto. Ta način dela bo 
imel za posledico, da odpa
dejo ali pa se močno zmanj
šajo časi urejevanja, izmet

ho vedno manjši, kvaliteta 
se bo zboljšala, ker bo izde
lovala del stalno ena in ista 
grupa delavcev, ki se bodo 
na ta način tudi specializi
rali, produktivnost se bo po
večala, od česar bo imela 
koristi sama tovarna in tudi 
delavec, kateremu se zvišajo 
pri tem tudi osebni dohodki, 
seveda pod pogojem, da je 
normiranje delov tudi pravd
no izvršeno. Preskrba mon
taž različnih tovarn bo bolj 
Sigurna, ker bodo lahko do
bili dele v vsakem primeru 
potrebe in niso odvisni od 
svoje ~ lastne proizvodnje. 
Pri tem načinu, to je izde
lavi enega ali več delov v 
eni tovarni je tudi nabava 
materiala lažja, ker se ga 
naroča samo od ene strani, 
ih  to v  večjih količinah. 

Razumljivo -pa je, da mora 
biti v tem smislu tudii plan
ski oddelek dobro organizi

ran in s svojim delom stalno 
na tekočem. Koristno je, da 
je planski oddelek centralen 
in ne ločen po ekonomskih 
enotah, ali pa da poleg plan
skih (GTS) oddelkov po eko
nomskih enotah obstaja še 
centralni planski oddelek, ki 
edini vzdržuje - stike s pro
izvodnjo, Na ta način so 
planski oddelki ekonomskih 
enot samo nekaki pomožni 
oddelki centralnega planske
ga oddelka, ki nimajo v pro
izvodnji nobenih direktnih 
posegov, temveč samo infor
mativne. Vse terminske in
formacije in ostale jim-daje 
izid jučnocen traln i planski 
oddelek.

Navedeni način oštevilče
nja nam daje hitre-'preglede 
o obstoječih oblikovno ena
kih delih,' kar služi za osno
vo, da se prične misliti v 
bodoče o specializirani pro
izvodnji in nabavi specialnih



O informiranosti kolektiva Proizvodnja Elektromohanike v juliju
(Nadaljevanje s ti strani)
Organizacijska služba pod

jetja prav te dni razpošiljžl 
svoje organizacijsko navodi
lo vsem tovarnam iri enotam 
skupnih služb, v katerem 
vsakemu kolektivu priporoča 
resnejšo zavzetost za infor
miranje kolektiva, zraven pa 
prepušča vsakemu kolektivu, 
da si glede na. svoje specifič
ne zahteve izbere tiste va
riante obveščanja iz navodi
la, ki kolektivu najbolj odgo
varjajo: ,

— informativni sestanki
— seminarji.
— predavanja
— bilteni
— okrožnice ,
—* obvestila prek ozvoče

nja, itd., in na vsak način
— časopis »Iskra«
Seveda . pa, pri vsej - skrtu

Za obveščenost (in to točno

in ažurno informiranost) ne 
smemo pozabiti na možnosti, 
ki nam jih daje naš sistem 
samoupravljanja, saj imajo 
naši člani samoupravnih or
ganov poleg udeleževanja sej 
teh organov tudi dolžnost 
svoje volivce že pred sejo 
vprašati za svet in stališče 
do določenega problema, ki 
bo predmet obravnave, kot 
tudi istim volivcem poročati 
o poteku zasedanj in spre
jetih sklepih. ,

Ce bi oz. ho vsakdo izpolnil 
svojo dolžnost kot delavec 
podjetja in kot član raznih 
organizacij in samoupravnih 
organov, potem vprašanja in
formiranosti kolektiva ne bo 
več, pa tudi kak drug pro
blem bo zginil z dnevnega 
reda vsakodnevnih obravnav,

Ig(5r Slavec

(Nadaljevanje s 4. strani)
MONTAŽA ELEMENTOV 

zaključuje . proizvodnjo in 
zmanjšuje število osebja.

Ob koncu moramo kritizi
rati postopek naše prodaje, 
ki je predzadnji dan v me
secu brez sporazuma s to
varno ustavila dobave na 
skladišče in je bilo šele po 
živčnih debatah mogoče na
daljevati z dobavami, vendar 
v zadnjih urah ni bilo mogo
če odpremiti vseh izdelkov, 
tako da je na odpremi ostalo 
za ca 50 inilij. dinarjev izdel
kov. Tovarna nima nič proti 
temu, "da se dobave zaklju
čijo že predzadnji dan v me*- 
secu, vendar se mora proda
ja dogovoriti s tovarno že; v. 
začetku meseca.

Ker je bil tudi v juliju 
uspeh; slab, zaostaja ' proiz
vodnja ob koncu juhjajže za

630 mili j. dinarjev. Kumula
tivni plan je bil ob koncu ju
lija dosežen z 92,6 %, letni 
pa s 50,7%. Od vseh oddel
kov dosega letni plan le 
montaža,' rotacijskih strojev 
in kinoakustika. Največjr za
ostanek pri eksterni proizvod
nji pa ima Lipnica in enota

vzpona proizvodnja v letoš
njem letu nazaduje, kar kaže 
naslednji pregled:

PRIMERJAVA EKSTERNE 
PROIZVODNJE (od f  do
7. 1964 oz. 1. do 7.1965 
PO STALNIH CENAH

12,8 odstotna akontacija v juliju

stikal. ■ EE Proizv.
%

SEDEMESECNA Mont. rot. strojev 110,9
PROIZVODNJA 1965 Montaža števcev 98,5

EE Proizv. Stikala 79,6
% Kinoakustika 108,1

Mont.rot. strojev 117,2 Mont. tel. naprav 107,1
Montaža števcev ,94,7 Ploščati rele 1115
Stikala 69,9 Telef. aparati 87,4
Kinoakustika 101,8 Lipnica 74,6
Obrat tel. naprav 96,2 Deli avtomatike - 97,8
Lipnica 57,7 Stalne proizv. uši. 125,7
Deli avtomatike 
Stalne proizv. usluge 

-Občasne proizv. usl.

102,0
94,9
92,1

Občasne proizv. usl. 79,1
Skupaj 995 ~

Skupaj 92,6 ZelG opazen je  padec pro-

(Nadaljevanje s 3. strani) 
dovoliti, da bi zaloge rastle v 
času, ko bi morali le-te zni
ževati. V teku je reorganiza
cija nabavnih služb in skla
dišč. Bistvo tega je v tem, 
da se bo odgovornost bolj 
strogo določila, prav tako pa 
bo tudi način stimulacije 
služil temu namenu. Poseben 
stimulans bo namenjen tudi 
dobrim organizatorjem pro
izvodnje. Usklajujemo plan
ske lastne in dejanske cene, 
ker vemo, da se Ie-te preveč 
razhajajo. V teku je zniževa
nje potnih, prevoznih in dru
gih stroškov. Znižujemo šte
vilo zaposlenih, žal pa po 

i posameznih delovnih enotah 
niso upoštevali priporočil, 
pač pa so odpovedali tudi 
dobrim delavcem. Na zase
danju DS tovarn in delovnih 
enot se je  toliko govorilo 

\o  »odvečnih režijcih«, kako pa 
5o delovne enote . dej ansko 
izvajale sklep o odpuščanju, 
delovne sile, pa vam 'povem 
bde: od 34 odpuščenih sta 
bila le dva -»režijca«!?

Vsak ukrep terja določen 
čas. Prav pa je ’ da prav in 
v pravo smer usmerjamo

svoje sile. Ne- morem-o sie 
trenutno spuščati v malenko
sti. Vsak pa, ki; je postavljen 
na odgovorno mesto, bo mo- 
ral razumeti, zakaj je tja 
postavljen. Navodila so dana, 
kdor pa v- teh težkih časih 
sanacije tovarne dela na od
govornem mestu ne bi izpe- 

.ljal tako kot je treba, ga bo 
treba zamenjati!«

V razpravi je /Sodeloval 
predsednik tov. Franc Čuda* 
ki je dejal, da je  tudi sindi
kat mnenja, naj bi ža julij 
prejeli 12,8 % akontacije ha 
OD posameznika, seveda pa 
bi se ta odstotek lahko spre
menil ob boljši proizvodnji 
v naslednjih mesečih. Čeprav 
so življenjski .stroški želo! 
narasli (bolj kot hi smei-it). 
in čeprav imamo v »Eiektro- 
mehaniki« že sedaj komaj 
90 % plače ni finančnih sred
stev za višji odstotek akon
tacije za mesec julij.

Sekretar tovarniškega ko
miteja tov. Mitja- Klopčič pa 
je. dejal’ »Prav je, -da imamo 
jasno sliko pred očmi. Mi 
moramo znižati zaloge za 
500 milijonov in izpolniti 
100% plan; če nočemo doži~"

veti izgube. Nasprotno pa so 
se medtem zaloge, SC ' povi
šale. Tovariši, tega ne sme
mo več dopuščati, pač pa po
klicati ljudi iž zadevnih sek
torjev na odgovor in če ni 
drugače, j ih  je ' treba zame-, 
n jati. Zdaj gre zares! ! Ne 
uspitvajino se več, da . ne 
bomo v septembru še bolj 
razočarani! \
• Po kratki polemiki je bil 

predlog o izplačilu’ „12,8 % 
akontacije za julij soglasno 
sprejet.

Razprava DS »F.lektrome- 
hariike« je jasno pokazala, da 
so bili sklepi DS, ZB, UO im 
sindikata; pred meseci, - ko 
je bila beseda o'sanaciji to-' 
varne, odpuščanju delovne 
sile, odgovornosti, zniževanju 
zalog, delovni disciplini ipd. 
sprejeti z veliko roko, dejal 
bi skoraj /revolucionarno (o 
tem se je veliko pisalo), 
zdaj, ko pa je čas, da se 
le-ti sprovedejo, pa nekate
ri-na vse to kai radi pozab
ljajo . Ado

Ce analiziramo proizvodnjo 
ob koncu sedmega meseca in 
naloge, ki nas še ■ čakajo do 
konca leta, da bo izpolnjen 
letni plan, lahko trdimo, da 
je letni plan še mogoče do
seči, saj imamo velike zaloge 
v nedovršeni proizvodnji. 
Stanje - pri števcih lahko po
pravi dovoljna količina dvo- 
tarifnh š te Vilčnikov iz Lip
nice. Enota stikal bo, kakor 
kaže, v kratkem prejela se
stavne dele iz uvoza, polég 
tega pa- bomo lahko z rešitvi
jo. problema v delavnici i pla
s tn ih  mas montirali večje 
količine izdelkov z domačimi 
sestavnimi deli. Telefoniji bi. 
bilo mogoče z večjim trudom 
in vestnostjo -preskrbeti še 
manjkajoči material-, ki je 
malenkost; z ozirom na veli
ke zaloge, ki čakajo na mon
tažo.

Ce ^rim^jáTÍib^pro-izvó-dnjo 
láni 'in letos; ne moremo biti 
Zadovoljni. Saj opažamo, da 
po tolikih letih stalnega.

izvodil je pri kontaktorjih, te
lefonskih aparatih in v Lip
nici. Nekatere delovne enote 
so proizvodnjo sicer.,poveča- 
le, vendar je  povečanje tako 
minimalno, da je bilo letos! 
v sedmih mesecih izdelanega 
manj kakor .v istem-obdobju 
preteklega leta. Ker imamo, 
letos v tovarni več delavcev' 
kot v preteklem letu, , je; poT 
leg. znižane, proizvodnje pad
la tudi storilnost, čeprav bi 
jo morali prav letos bolj 
povečati, kot: .pretekla leti. 
Novi gospodarski pogoji has 
silijo, da osebne dohodke 
povečamo, kar bomo pa ,v 
stanju le, če bomo že v krat
kem bistveno povečali , proiz
vodnjo in s tem. tudi storil
nost. Zaloge materiala in ne-, 
dovršene proizvodnje kažejo,” 
da smo v stanju proizvodnjo 
hitro povečati, - če bomo 
uspeli. rešiti nekaj problema
tičnega materiala in če<bomo 
uspeli preiti na organizirano 
deio.

šef proizv. sektorja:
ing. Alojz Grčar

Kako deluje služba za dokumentacijo
strojev, pri katerih bo pro
izvodnja rentabilnejia. Ce 
izdelujemo npr. osi dolžine 
do 200 mm na strojih s 
stružno dolžino 1000 mm,nam 
ti stroji po nepotrebnem za
vzamejo preveč prostora na- 

' pram specialnim strojem. Po
leg tega je pa še produktiv
nost manjšajoč, dela na spe- 
cialnih strojih. Takih prime
rov je v tovarnah precej, 
zato bi bilo koristno, da se 
tudi v tej smeri pod vzame j o 
energični ukrepi, ki bi nas 
privedli y vrsto industrijsko 

- rentabilno razvitih držav v 
konkurenčnem pogledu.

Pri vsem tem- pa ne sme
mo pozabiti na kadrovsko 
vprašanje, ki je v sedanji si
tuaciji še nerešeno. Ce hoče
mo, da bo delo teklo ekspe- 
ditivno in s potrebno kvali
teto, je nujno/ da so mesta 
v navedenih oddelkih zase

dena res s strokovnimi moč
mi, kar pa sedaj na žalost 
ni. Vse premalo se polaga 
-pažnja ha ' kvaliteto moči na 
posameznih mestih; ta pa se; 
gleda izključno, samo na šte
vilčno zasedenost brez ozira 
na to ali so mesta pravilno 
zasedena - ali ne in zahteva, 
da je deio vkljub navedenim 
pomanjkljivostim terminsko 
in kvalitetno izvršeno. Ra
zumljivo je, da je pri takem 
stanju nemogoče zahtevati 
ažurnost, kvaliteto, termin
sko dovršiiev itd. Posebno 
pozornost pa zasluži vpraša-; 
nje pravilnih medsebojnih; 
odnosov in odnosov do dela. 
Tudi tu je še mnogo dela, če! 
hočemo da bomo dosegli že
lene rezultate in zvišali takoi 
potrebno produktivnost, ki 
bi nam pomagala zboljšati 
gospodarski in življenj ski 
standard.

(Nadaljevanje s 5. strani)
Droga služba /Se ukvarja, z 

urejevanjem arhiva načrtov,' 
kaj ti - vanjo je ’ , bil 1. 1963 
vključen celotni arhiv načr
tov. Sorazmerno maloštevi
len kolektiv je doslej cen
tralno arhiviral že vse origi
nale načrtov, katere hrani in 
vodi natančno evidenco o 
njihovija kopijah. Tudi to 
delo ni- biio lahko in majh
no, saj je služba ob začetku 
zasledila marsikatere po
manjkljivosti, tako pri sami 
izdelavi načrtov, kakor tildi 
v pogledu samega poslova
nja. V posamezni tovarni so 
bili sicer arhivi delno ure
jeni ijt vnesene vse spre
membe, ponekod pa je bila 
ta stvar dokaj zanemarjena, 
saj marsikje v originalih na
črtov niso bile vnesene na
knadne spremembe, niti ni 
bila vodena potrebna eviden
ca. To je nedvomno marsi

kdaj privedlo do-nepotrebne- 
ga visokega izmeta in  izgub 
v proizvodnji, p rav , tako pa 
tudi do nesoglasij med .raz
vojem in tovarnami..

Služba za. tehniško, doku
mentacijo je !v sporazumu z 
razvojnimi oddelki in . tovar
nami izdelala poseben poslov
nik, ki naj bi urejal te od
nose in onemogočal pojav 
nekdanjih- slabosti v pogledu 
načrtov in tehnične doku
mentacije. Čeprav le-ta urad
no še ni bil sprejet, že pre
cejšen del naših tovarn po 
njem posluje, rezultati pa 
dokazujejo; da - je povsem 
ustrezen. Ta poslovnik bi 
kazalo čim prej osvojiti v 
vseh sektorjih ZZA in v vseh 
naših tovarnah, ker lahko 
neurejeno poslovanje z na
črti in tehniško dokumenta
cijo tako velikemu podjetju 
kot je naše, povzroči občut
no škodo.

Gb službi za tehniško do

kumentacijo deluje tudi re- 
prografska služba/ ki je. d°" 
dobra založena z vsakodnev
nim delom Razpolaga s ko- 

l pirnico in raznimi ¡aparati za 
kopiranje načrtov in druge 
dokumentacije,; kakor tudi 

, s skromno ..tiskarno, kjer 
tiskajo različne formularje); 
standarde,. prospekte, doku
mentacijo k izdelkom,, kata
loge rezervnih delov in po 
dobno. Vse te aparature Pa 
so v dobri meri preobreme
njene in. že- tudi precej 
trošene, tako da komaj J*- 
poln ju j ej o nemajhne naloge. 
Velike , težave pa . ima, ^ 1 
služba zlasti v zadnjem, času 
ko je povsod občutiti. P°'i 
manjkanje kopirnih papirje ,̂ 
medtem ko sorazmerno ®a 
loštevilni delovni . kolem 
svoje naloge opravlja z ‘ 
ko vnemo in prizadevnostjo, 
kar je tudi jamstvo za nj 
gove nadaljnje pozitivne 
zait»*"



Izvlečki
Sklepi 13. seje 
UO p o d je tja
(6 .8 .1 9 6 5 )
•  Na osnovi predlogov, ki 

jih je izdelal programski sek
tor podjetja za sanacijo pro
izvodnje radijskih sprejem
nikov v Sežani, je UO speejel 
ustrezne' sklepe.
® Na predlog organizacijsko- 
kadrovskega sektorja podjet
ja in generalnega direktorja 
podjetja je UO sprejel na
slednje sklepe:

a) UO sprejema na znanje 
pogodbe, sklenjene o zapo
slitvi ing. Milana Železnika, 
ing. Staneta Fona in tov. 
Franca Poljanška v Tovarni 
elektronskih naprav v Ljub
ljani, ter akceptira pogoje, 
Id so vsebovani v teh po
godbah.

b) UO razrešuje tov. ing. 
Milana Železnika dolžnosti 
direktorja proizvodnega sek
torja podjetja in dolžnosti 
namestnika generalnega di
rektorja podjetja, ker pre
vzame delovno mesto direk
torja Tovarne elektronskih 
naprav v Ljubljani.

c) V skladu z določili sta
tuta podjetja upravni odbor 
imenuje za dobo enega leta 
od 1.8.1965 do 31.7.1966 za na
mestnika generalnega direk
torja tov. Vlada Sodina, za
poslenega v upravi podjetja 
na delovnem mestu direktor
ja nabavne organizacije pod
jetja.

č) UO sprejema sklep, da 
se preostali del proizvodnega 
sektorja vključi v program
ski sektor, ki tudi prevzame 
vse delo, obveznosti in kom
petence proizvodnega sektor
ja. Definitivna organizacijska 
rešitev tega problema naj se 
strokovno prouči in izvede 
ob priliki sprememb statuta 
podjetja.

d) UO odstopa komisiji za 
OD v proučitev predlog za 
dopolnitev 57. člena pravilni
ka o delitvi OD podjetja v 
tem smislu, da se mu doda 
nov odstavek sledeče vsebine:
_ »Samoupravni organi pod- 
jotja lahko določijo za po
sebne strokovnjake, ki so v 
delovnem razmerju v posa- 
®eznih enotah podjetja, viš
je OD, kakor so določeni v 
pravilnikih o delitvi OD enot, 
s tem, da se ta razlika izpla
čuje jz  posebnih sredstev, ki 
se jifi za vsako leto v ta 
namen določi z gospodarskim 
Planom podjetja.

Prav tako se na podlagi 
statuta čl. 85 tč. 15 iz teh 
sredstev podeljuje tudi na- 
Stade za izredne delovne do
sežke delavcem podjetja.«

Komisija naj predlog, pro- 
in na naslednji; seji po

roča upravnemu odboru.
® UO je sprejel in odobril 

poročilo komisije za mladin
sko tekmovanje v dvigu pro
duktivnost; dela v letu 
tor razrešuje komisijo. Id je 
bila imenovana 25.9.1964 za 
vodenje in organizacijo tega 
tekmovanja; .

a) UO ugotavlja, da je tek
movanje le delno uspelo, 
*Pko v pogledu tehnične iz
vedbe, kakor tudi v samih
rezultatih;

Na osnovi teh ugotovitev

iz sklepov samoupravnih organov
UO ni v celoti odobril pred
loga za dodelitev nagrad 
trem najboljšim tovarnam v 
predlagani višini, temveč 
odobrava nagrade v nasled
nji višini:

Tovarni elektronike, Horjul
50.000 din.

Tovarni polprevodnikov, 
Trbovlje 40.000 din,

Tovarni elementov, Ljub
ljana 30.000 din.

Nagrade poedincem se odo
bravajo v predlagani višini: 
za mladince, ki so tekmovali 
po učinku, se število nagra
jenih od predlaganih treh 
poveča na pet, za mladince, 
ki so delali po času,' pa _se 
podeli samo prva nagrada.

Zaradi posebnih pogojev, 
pod katerimi je tekmovala 
tovarišica Celare iz Tovarne 
elektronike Horjul, se ji iz
jemoma dodeli nagrada — 
električni gramofon:

Finančna sredstva za gor
nje nagrade .se črpajo iz re
zerve, ki je predvidena za iz
redne dosežke in nagrade, in 
sicer iz tistega dela teh sred
stev, ki so namenjena za na
grade.

b ) UO odobrava predlog 
komisije, da bo potrdil mla
dinsko tekmovanje v dvigu 
produktivnosti dela takrat, 
ko^bodo urejeni v poročilu 
nakazani¡ problemi.

c) UO naroča strokovnim 
službam podjetja in tovar
nam, da prouče probleme, ki 
so nakazani v poročilu o 
mladinskem tekmovanju, in 
izvajajo ustrezne ukrepe.

d j UO daje priznanje delu 
komisije, posebej še pred
sedniku komisije tov. ing. 
Mariu Ježu za požrtvovalno 
delo pri vodstvu tekmovanja.

e) UO odloča, da se stro
ški mehanografske obdelave 
podatkov za tekmovanje 
mladine v dvigu produktiv
nosti, t i  znašajo 1,200.009 din, 
razdele na vse enote, ki so se 
tekmovanja udeležile, po 
ključu, ki bazira na številu 
tekmovalcev. Ključ bo tek
movalna komisija posredova
la »Elektromehaniki«, ki ob
računa nastale stroške po 
enotah kot usluge.

® Dopis organov upravlja
nja Tovarne avtoizdelkov, s 
katerim žele informacijo o 
tem, če so resnično vse to
varne izplačevale OD v me
secih maju in juniju po skle
pih UO in DS podjetja, se 
odstopa komisiji za OD, ki 
naj zadevo preveri te r dá 
poročilo upravnemu odboru, 
s kopijo le-tega pa obvesti 
tudi UO* Tovarne avtoizdel
kov v Novi Gorici.

® Glede drugega predloga 
-UO Tovarna avtoizdelkov, 
namreč, naj bi vse tovarne in 
skupne službe izplačevale na 
podražitev življenjskih stro
škov akontacije v enakem 
absolutnem znesku na posa
meznega člana kolektiva, UO 
smatra, da se sam način iz
vedbe povišnja OD v okviru 
odstoka, katerega je UO že 
IJrejel, prepušča v odločitev 
vsaki tovarni. Pri tem naj se 
po možnosti upoštevajo tudi 

, stališča sindikalnega odbora 
podjetja.

@ UO se strinja s predlo
gom počitniške . skupnosti

podjetja, da se cene pension- 
skih uslug v počitniških do
movih za člane kolektiva IS
KRE za letošnjo sezono ne 
povišajo, pri čemer UO spre
jema na znanje, da ho izguba 
v počitniških domovih v letu 
1965 znašala okrog 6,300.000 
dinarjev.

UO se prav tako strinja s 
predlogom komisije, da se 
dom na Bledu s 1?. 9. zapre, 
delovna sila pa odpusti.

Sklepi 5. zasedan ja  
tovarne  elem entov 
za e lek tron iko  
(9 r 7 .1965)
Na osnovi poročila direk

torja tovarne, ki ga je podal 
v zvezi s situacijo z obrat
nimi sredstvi v Iskri, ter zah
tevo banke o konkretni mo
bilizaciji notranjih rezerv v 
Iskri, ter zadolžitve za To
varno elementov o znižanju

zalog materiala na razredu 
3 in 5, potrdi DS naslednje 
sklepe UO tovarne:

— Zaloge materiala in ne
dovršene proizvodnje je tre
ba znižati v posameznih de
lovnih enotah po dinamiki in 
količini tako, kot je bilo raz
porejeno dne 7. 7. 1965 na 
razširjenem kolegiju tovarne 
in dogovorjeno z vodji DE. 
Zato je treba podvzeti na
slednje ukrepe:

j .  takoj pristopiti k od
prodaji nekurantnega mate
riala;

2. izvršiti odpis nekurant
nega materiala, ki se ne mo
re odprodati; '

3. odprodati kurantni . ma
terial, ki je na zalogi pre
komerno;

4. izvršiti takoj planiranje 
nabav v skladu s predvide
nim potrebnim znižanjem za
log in v skladu z normativi 
in dinamičnim planom pro
izvodnje;

5. takoj je treba -stornirati

prekomerno naročeni mate
rial odnosno dobavo istega 
terminsko vskladiti s točko
4.

6. nabave novega materiala 
in drobnega inventarja se 
lahko izvršijo šele, če se pre
veri, da v drugih DE tega 
materiala ni na zalogi, v ko
likor pa je, ga mora enota 
odstopiti drugi.

7. drobni inventar, ki je 
neuporaben, je treba odpiso
vati sproti.

8. takoj pristopiti k  po
novni izdelavi normativov 
zalog proizvodnega in režij
skega materiala ter nedovr
šene proizvodnje.

9. material iz razreda 3 sme 
enota odprodati kupeem le v 
primeru, ko se ti izkažejo 
z virmanom oz. blagajniškim 
potrdilom o plačilu materia
la.

10. po nižji ceni od nabav
ne cene se material ne sme 
prodajati brez predhodne 
odobritve UO tovarne'.

Predsednik UO podjetja ing. Tone Nedog:

K članku: »Nalijmo si čistega vina«
Svoje mnenje na J članek 

tov. Valterja Križmana ome
jujem le n a  tista njegova 
izvajanji, ki skušajo maličiti 
obstoječe resnične razmere v 
našem podjetju.

UO podjetja je vodil pri 
všeb odločitvah o omejeva
nju : izplačil osebnih dohod
kov v mesecih maju -in juni
ju disproporc v izpopolnje
vanju proizvodnega plana, 
plačane realizacije na eni in 
že izčrpanih sredstev za oseb
ne dohodke v podjetju in 
enotah na drugi strani, če 
bi se ‘i dokaj ustaljena praksa 
v politiki izplačevanja OD 
nadaljevala, bi i celotno pod
jetje kakor , tudi številne eno
te tako ravnanje pripeljalo 
•v dragi polovici letošnjega 
leta v situacijo, da bi morale 
kljub ekonomski reformi ra 
njenim posledicam — ki so 
za naše- podjetje dokaj ne
ugodne — izplačevati na i ra
čun preveč »izplačanih OD 
nižje' OD kot v  prvi polovici 
letošnjega leta.' V razmerah, 
ki bi nas prisilile na zniževa
nje OD, pa bi nastali proti 
koncu-leta mnogo težji eko
nomski, zlasti pa. še politični 
problemi- Sklep UO podjetja,: 
naj se za mesec junij obra
čunajo OD ob upoštevanju 
instrumentov za izplačevanje 
OD, ki jih vsebuje gospodar
ski plan za leto 1965, nave
dene trditve še bolj uteme
ljuje. UO podjetja je ob 
sprejemanju teh sklepov, ka
kor tutji na DS izrazil mne
nje, da so t i . sklepi ekonom
sko utemeljeni in nujno po
trebni spričo' obstoječih fi
nančnih razmer v podjetju.

Končno ti , sklepi nobeni od 
enot podjetja ne kratijo pra
vice, da ne bo izplačala OD, 
ki ustrezajo rezultatom dela, 
vendar šele takrat, ko bodo 
ti -rezultati točno, poznani.
..Kdorkoli bi skušal druga

če tolmačiti preventivne me-; 
rej "kot da" se podjetje in 
vsak član kolektiva, izogne

večjim težavam zaradi zniža
nja* OD v drugem polletju, 
škoduje tako podjetju kakor 
tudi sebi. Zgolj sklicevanje 
na proceduralne pravilnosti 
postopkov, posebno, če jih 
prikazujemo kar najbolj kon
trastno, pa so mikavni za 
vsakogar, ki ni podrobneje 
seznanjen z dejanskim eko
nomskim stanjem podjetja. 
Taki »argumenti« so tudi 
primerno pomagalo v sluča
jih, ko se hoče doseči nekaj 
za vsako ceno! Upam, da ni
sem v zmoti, če sodim, da so 
bili taki načini m . sredstva 
za uveljavljanje posameznih 
interesov v Iskri takrat, ko 
je podjetje nastalo in nismo 
imeli-na razpolago kvalitet
nejših pokazateljev, da bi 
nanje opirali svoje odločitve.

Ugotovitev pišca, da je UO 
podjetja posplošeno obrav- 
navalproblematiko OD za to
varno v Novi Gorici, ni kri
vična samo za UO, temveč 
tudi za gospodarsko komisi
jo, 'ki je ta problem pred
hodno proučila, ker je bila 
nanj s strani strokovnih 
služb posebej opozorjena. 
Podatki, na podlagi katerih 
sta UO in DS odločala, so 
bili po posebnem naročilu 
teh organov posebno skrbno 
proučeni in predloženi vsem 
članom. Upoštevati moramo, 
da je izračun mase OD bazi
ral za vse tovarne na enakih 
osnovah, zato ni mogoče pri 
izračunih- upoštevati le za 
eno tovarno drugih osnov, če
prav ji . tudi te 'ne dajejo 
.bistvenih argumentov za tako 
zvišapje, kot ga je  ¡predlagala 
tovarna sama. (Utemeljitev v 
analizi' strokovnih služb, ki 
je bila objavljena jv glasilu 
podjetja, dne 5. julija). UO 
se ni: samo pri tej, temveč 
tudi pri vseh ostalih odločit
vah zjtvedal pomembnosti 
-svojih sklepov oz., njihovih 
posledic' na odnose y pod
jetju  m nadaljnji razvoj pod
jetja.. Ob takih ocinah dela

UO se nujno postavi vpra
šanje zaupanja v ta organ 
samoupravljanja.

Ustanovitev našega podjet
ja. smo utemeljevali s poli
tičnimi argumenti in eko
nomskimi prednostmi, ki iz 
take združitve izvirajo. Da
nes je situacija obratna! Na
daljnji razvoj podjetja po
gojujejo ekonomske rešitve 
problemov, ki danes v dolo
čeni meri še preprečujejo 
vzpostavitev kvalitetno višjih 
notranjih odnosov, ter večjih 
ekonomskih rezultatov. Na
pori sarnoupravnih organov 
podjetja so usmerjeni prav 
v insistirán ju na ekonomsko 
temelječih odločanjih.

Preteklo razvojno obdobje 
podjetja po takih razmišlja
njih ne pomeni samo napre
dek v doseženih gospodar
skih rezultatih, temveč, je to 
trajen proces izboljševanja 
medsebojnih odnosov in iz
popolnjevanja notranje eko
nomike. Prehojena pot je 
pomenila za nekatere naše 
kolektive' tudi določene žrtve 
in zahtevala* od teh kolektivov 
od slehernega člana razum
sko in trezno'presojanje pri 
vseh odločitvah. Brez takega 
načina' reševanja težav ne bi 
mogli podjetja .notranje kre
piti, zato me presenečajo na
vedbe pisca, da celotni ko
lektiv zahteva rešitev predlo
ga za 40,3 % dvig dohodkov, 
ker mnogi pošteni delavci 
kolektiva gotovo vedo, da tak 
dvig ekonomsko ni Opravič
ljiv.

Pripomba uredništva: -
Na članek-: iz Nove Gorice 

pod naslovom »Nalijmo si v 
čaše čistega vina«' — je v 
prejšnji številki odgovorila 
strokovna služba, v- tej števil
ki pa odgovarjata predsednik 
UO in DS podjetja. Menimo,. 
da smo perečo zadevo dovolj 
osvetlili, zato poleipiko-s tem 
Zaključujemo.



Pisma naših bralcev Za učinkovitejše
servisiranje TV 
sprejemnikov

Tovariš urednik!
Globoko me je presenetilo 

iskreno tovarištvo kolektiva 
»Iskra« — Nova Gorica ob 
priliki ko sem odšla v pokoj. 
Ne najdem izraza, s katerim 
bi se vsakemu posameznemu 
prisrčno zahvalila za darila in 
tovariške globoke čustvene 
besede, ki so mi jih ob odho
du izrekli. Ta dan mi bo' 
ostal v. trajnem spominu.

čeprav ne bom več-z Vami 
delala v kolektivu, se bom 
vedno spominjala na Vas. Že
lim Vam mnogo delovnih 
uspehov na vseh področjih 
dela. Posebno se zahvaljujem 
že enkrat upravi, sindikalni 
podružnici, osobju v kontro
li',lani ji regulatorja — skrat
ka vsem!

Šuligoj Marica

PREVOZNE CENE
IN  ENAKOPRAVNOST
(razmišljanje)
Ob zadnji gaspodanska re -‘ 

forint človek razmišlja o mar
sičem. V to sem vključil tudi 
prevozne cene na naših avto
busih. Sicer prav rad peša
čim; jutranja polurna hoja v 
službo je  prava rekreacija. 
Vendar napravim včasih iz
jemo in se kdaj pa kdaj pe
ljem z mestnim avtobusom. 
Zadnjič sem se potegnil z 
Onim, ki stoji pod mostom in 
se zapeljal do Zlatega polja. 
Za vožnjo sem plačal 40 din. 
To me..ni še prav nič motilo. 
Ko pa sem začel množiti in 
seštevati, sem opazil; da so 
Iskraši, ki se vsak dan vozijo 
Y tovarno in iz tovarne do
mov z mestnim avtobusom, 
skoraj na istem kot oni, ki se 
vozijo' v Cerklje, Tržič ali 
Ljubljano. Kar verjeti nisem 
mogel. Ta, ki se vozi vsak 
dan v službo in iz službe na 
Planino, Zlato j>olje ali pa 
samo v mesto, mora plačati 
pri 26 delovnih dneh po 2 X 
40 dift, torej skupno 2.080 din. 
Ni-majhna vsota! Ti ljudje-ne 
dobijo nobenega regresa s'

Prijeten dopust 
v Poreču

Nadaljevanje s 5, strani)
in si kupi v spomin brošuro 
o Poreču. -

Tudi na kulturne prire
ditve, ki se v Poreču vrste 
preko cele sezone, ne gre po- 
zabitii Ne samo morje, želo
dec in postelja, prijetno je 
treba združiti tudi s korist
nim. In vse to vam nudi Po
reč, le prav ga je treba uži
vati. '

In še dva nasveta Počit
niški skupnosti: vodstva do
mov ne menjati vsako leto,; 
posebno še', če se upravnik 
(ali upravnica) izkaže, da je 
sposoben voditi tak občutljiv 
organizem kot je katerikoli 
iskrški počitniški dom; počit
niški < dom v Poreču naj se 
po sezoni' temeljito popravi 
in renovira (kuhinja, kopal
nica -- tuši) v bližini kaj do
kupi ali vzame v najem, da 
bo letovanje v  naslednji se
zoni še prijetneje in dom še 
bolje obiskan.

M. N., Kranj

strani tovarne. Tisti, ki se vo- Pa brez zamere, to so bila 
zijo. v Cerklje, Kokrico, Tr-v samo razmišljanja.
Žič ali Ljubljano pa plačajo 
iz lastnih sredstev samo din 
1.200, ostalo doplača tovarna.
To, kar doplača tovarna pa 
je tudi petkrat več, kot po- V našem časopisu smo svoj- 
rabijo oni, ki se. ..vozijo do , ̂  brali o predlogih članov 
obrobnih naselkov mesta. Ali kolektiva p n  iskanju notra-

Tov. urednik!

Naša sčrvisna služba PSO zanimanja niti želje, da bi 
je v sodelovanju z republi- strokovno raven svojih ka-j ---- ------------------ --------------------------niiVi rovArtr -p • 1̂*1 + J* J * owwviv»ouju A. av̂ ujuju.- lavtu »VLTJU1 Ka-

je  to enakopravno razdeljeno rezerv, roaan je bil tudi jkim centrom za strokovno drov potrebno izpopolnili 
breme, ki ga mora nositi po- jg K p  *9 ™»® .PJ* usposabljanje obrtno komu- čeprav z minimalnimi stroški’
sameznik ali tovarna!? 23 nalnih kadrov v Beogradu, Vsi tečajniki bodo imeli nam-

Poglejmo še drugo plat, da sklenila organizirati enome- reč v času enomesečnega
zerve, seveda sorazmerno s gečjjj tečaj za TV mehanike, strokovnega tečaja brezplač-ne bo kdo rekel, da sem ne- - ■«. _ . , . ^  *.ŷ wja *vaw£

objektiven. Morda bo kdo P , 1® ki naj bi na terenu okrepili no stanovanje in hrano, po
vprašal, zakaj ne gre tisti, ki „ P p /  fP na giuna m02n0sti za hitro in solidno skrbljeno pa je tudi za njih»-
stanuje v mestu, peš v služ- V -iP  p,3 zuje- . f 3 servisiranje televizorjev. ve higienske potrebe.

j  , g rzu Po končanem pjgg Moidir je deloma tudi služba o  tem tečaju obvestila 1Z sep.
delu se lepo napotiš peš do- eden ^ ¿ j  nič manj kot 170 pogodbenih ™ne sluzi* ISKRE, uspeh
mov in si v najboljšem slu- . t, . . ' sir j  „  ,„¡1 zbrati le 28 tecajmkov, se ječaju doma ob pol treh oz. poziv ? °  odkr^anju rezerv m drugih servisnih delavnic, v | | g y y g  is
do tričetrt na tri. Oni, ki je P i l . . ^  ,^-----i—  i-l- .Z  aktivom našel

ni. med družbenopolitičnim, -naj. na. tečaj pošljejo svoje v Beogradu začel 15. maja in
: so zanj skrbno priredili stro-

doma npr. na V isokem ¿li ^ ^ k o £ m > kovni''proBron. Tečajniki
¿ e lT tre p k o  Podpreti in.po- ^  £ »

ob^MJIO urL jC d° ma U S  ^  S f c
Kdo je sedaj na boljšem? “ kaj odkrili tako pa se ^ ^ e  delavnice na odrocju praktične vaje na ^  

M eščanski po vročini ali ^ ^ 9  vedno v istem krogu. Hrvatske, Srbije, BiH m Cr- Ty sprejemnikih. Učni pro-
mrazu pešači pol ure do M. R. Kranj ne gore nimajo posebnega gram je prilagojen za potre-
doma, prav gotovo ne! Oni, be ISKRE in računajo, da si
ki se vozijo jz Ljubljane, so TkT m 1 1  bodo udeleženci" tečaja v
ob pol treh že vsi v Kranju, | \ |  O  H 1 1  V 1 T l  H  Q  j enem mesecu pridobili toli-
Menim, da je tisti, ki stanuje A i  U .X  1  L w  ko teoretičnega in praktične-
v Kranju ali neposredni oko- • > _  » • • ga znanja, da bodo potem
lici, prav tako lahko upravi- T ?  | \ I  O T 7 1  C  i H T I  P l  svoje delo v servisnih delav-
čen na povrnitev vsote, kot » . 4 l V  V *  V / V l l v l  nicah, lahko opravljali bolj
tisti, ki stanuje zunaj Kranja. ~. - kvalitetno in strokovno kot

še na slabšem so oni ki Samoupravni organi v to- šefi sektorjev upravnemu od- doslej,
imajo svoja vozila. Vsak’ od vam  ̂ električnih izdelkov v boru vsak mesec poročati o
teh napravi najmanj 4 do Novi Gorici se družno-z osta- učinkovitosti opravljenih nad- ______
5 km do tovarne in domov. 1™»* ukrepi, ki . naj priporno- ur. Upravni-odbor je za sek- “
Če vzamemo samo izračun rei°  do bolj ekonomičnega torje in službe, izvzemši 
po 30 diii za km jih stane poslovanja, sklenili res do mi- proizvodni sektor na svojem 
taka vožnja 120 do 150 din nimuma skrčiti število za po- junijskem zasedanju, sprejel
dnevno ali 3120 do 3900 me- samezni mesec dovoljenih okviren plan dovoljenih nad-
sečno. Za to ne dobijo ne nadur. Pri tem so se zedinili,--ur, po katerem je mesečno 
eni ne drugi nobenega po- da se, v primeru potrebe, do 500 nadut dovoljenih od
vračila, niti jim tovarna ne proizvodnemu sektorju dovo- delku za vzdrževanje in me-

- J -,

Tuje usluge 
ambulante

Glede na zmogljivosti je
plača po 1200 din kot osta- Uuje tudi večje število nad- sečno do 280 nadur prevozne- ODrapna a m ^ a n ta  v ,ter̂ ; 
lim, ki se vozijo do oddalje- ur, za ostale sektorje pa rno- mu oddelku, za ostale službe vami v Pržanu predlagali; 
nejših krajev. Smatram, da rajo šefi sektorjev delo or- pa se mesečno odobrene, ko- upravhemu odboru tovarne, 
bi očitkom, zakaj se pa vo- ganizirati tako, da bo le-to ličine nadur gibljejo med 30lnai ji dovoli opravljati pre
žijo, naj hodijo peš, lahko opravljeno v rednem delov- in 150, tako, da skupno za vse ventivne zdravstvene usluge, 
odgovorili: »Zakaj pa stanu- nem času! v izjemnih prime- oddelke in službe le "malo razen za člane delovnega ko- 
ješ tako daleč, postavite si rih pa z minimalnim številom presegajo 1;000 dovoljenih lektiva Iskre, še za člane ko-
hišo bliže Kranja.« nadur, nadalje pa morajo nadur.

Razmišljanje o fluorografiji

Naj večje bogastvo: ZDRAVJE
Minila so štiri leta., ko je bila izvršena 

zadnja fluorografska akcija na. našem po
dročju- Letos septembra bodo občani ko
mune Kranj ponovno masovno slikani — 
(fluorografiraini) z namenom odkrivanja 
pljučnih, bolezni.

V Jugoslaviji, kakor tudi v Sloveniji, 
kar velja tudi za področje kranjske ko
mune, opažamo nenehno, sicer počasno, 
upadanje pljučne tuberkuloze. Istočasno 
vsako leto odkrijemo. vse več ljudi s 
pljučnim rakom in ostalimi pljučnimi bo
leznimi. Pravočasno odkrivanje pljučnih 
bolezni ima smisel zaradi tega, ker nam 
sodobna medicina omogoča hitro zdravlje
nje, pri pljučnem raku pa celo rešitev 
človeka od sigurne smrti.

Ce se ozremo za nekaj desetletij nazaj, 
smo bili priča," da so ljudje, ko so oboleli 
od teh dveh poglavitnih pljučnih bolezni, 
bili zapisani sigurni smrti. Danes verno, 
da tudi pljučni rak, če je pravočasno v 
začetku odkrit' se dai ozdraviti in vrnemo

človeka na delovno mesto, kakor tudi v 
krog njegove družine.

Z razvojem industrije 1 oz. intenzivnih 
gospodarskih sprememb na našem področ
ju, so fudi ljudje močneje izpostavljeni 
infekciji j a  obolevanju, predvsem v indu
strijskih območjih. Zato so masovne fluo- 
rografske akcije osnovni činitelj pri od
krivanju teh bolezni, dodatno pa so ukre
pi oziroma smiselne fhiorografije na 
krajša razdobja v eksponiranih kolektivih. 
Tako večje kranjske tovarne: kot npr. 
Iskra in. Sava vršijo vsakoletno slikanje 
svojih kolektivov in so uspeli zaradi teh 
smiselnih akcij zmanjšati obolevnost 
pljučnih obolenj oziroma pravočasno 
ozdravljenje istih. Dobro izvedena flupro- 
grafska akcija zahteva velika denarna 
sredstva, brezhibno organizacijo in visoko 
disciplino ter zavest vsakega občana. 
Samo tako bomo dosegli cilj fluorograf- 
ske akcije, a to je odmiranje pljučnih 
bolezni v samem začetku, dokler še pote
kajo brez bolečin in težav ter dokler se 
laho hitro ozdravijo.

leiktiva Mizarstva v Šentvidu. 
Upravni odbor tovarne je 
predlog obratne ambulante 
temeljito proučil in končno' 
sklenil, da le-ta svoje usluge 
lahko nudi omenjenemu pod
jetju, vendar le pod pogo
jem; da na račun teh zuna
njih uslug ne bodo okrnjene 
zdravstvene usluge članan 
kolektiva tovarne in da se 
zdravstvene usluge zaradi teh 
zunanjih preventivnih uslug 
ne bodo podražile.

Dopisujte 
v »Iskro«

UREDNIŠTVO:
KRANJ, TAVČARJEVA 43

I S K R A -  glasilo delovne
ga kolektiva Iskra industrij« 
za elektromehaniko teieko 
munikacije elektronike 
avtomatiko — Urejuje areaE'' 
ški odbor — Glavni urednik 
Pavel Gantar — odgovore 
urednik: Igor Slavec — bM-

Ig o r S lavec


